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Desetletje velikega upanja in še 
večjega razočaranja

Letošnji Teden Evrope, ki poteka med 5. in 9. 
majem, zaznamujejo predvsem razmišljanja ob 
desetletnici vstopa Slovenije v Evropsko unijo 
(EU). Urad Vlade RS za komuniciranje bo ome-
njeno obletnico obogatil s fotografsko razstavo, 
priložnostno publikacijo in posvetom o izzivih 
EU s predsednico vlade ter drugimi gosti.

»Evropa je naša in mi smo del Evrope!« je 1. 
maja 2004 na trgu v Novi Gorici v družbi s takra-
tnim predsednikom evropske komisije Roma-
nom Prodijem pred navdušeno množico izjavil 
slovenski premier Tone Rop. Upanje je bilo veli-
ko, streznitev pa nato precej boleča, kajti sledila 
so leta normalizacije in vživljanja v EU.

Države novinke, vključno s Slovenijo, so kma-
lu ugotovile, da se tudi v »razviti Evropi« ne cedi-
ta zgolj med in mleko, saj so države pri izpolnje-
vanju ciljev v največji meri odvisne same od se-
be, EU pa je le okvir z bolj ali manj trdnimi pravi-
li delovanja. Evropski trg s pol milijarde prebival-
cev ponuja podjetjem in posameznikom skoraj 
neomejene priložnosti. 

Novim članicam je novi okvir uspelo izkoristiti 
zelo različno. Poljska velja za nekakšen gospo-
darski čudež, a se po drugi strani še vedno spo-
pada z razmeroma visoko 12-odstotno brezpo-
selnostjo. Estonija je z izrazito reformno politiko 
in javnofinančno trdnostjo postala eden od sve-
tilnikov in eno od središč nove evropske tehnolo-

gije. Slovenija je šla po poti od najbolj perspek-
tivne novinke do ene ekonomsko najbolj kritičnih 
držav. Madžarska je danes simbol šibkosti de-
mokratičnih struktur. 

Tudi za stare članice EU je bila širitev velik iz-
ziv. Bojazni pred poceni konkurenco z vzhoda, 
ki bo uničevala njihova delovna mesta, so bile 
neutemeljene. Tokovi delavcev iz novih članic so 
bili obvladljivi in so koristili predvsem gostitelji-
cam. Minulo desetletje je zaznamovalo čedalje 
tesnejše gospodarsko sodelovanje. Kar 77 od-
stotkov tujih neposrednih vlaganj na vzhodu pri-
haja iz starih članic EU: Nemčije, Avstrije in Nizo-
zemske. Podoben delež imajo v bančnem sek-
torju. Proizvajalci iz novih članic so čedalje bolj 
vključeni v proizvodne verige za globalni trg. 

Slovenci smo pričakovali, da bodo »evropski 
standardi« sami po sebi izboljšali tudi naš poli-
tični sistem, a smo zlasti po izbruhu gospodar-
ske krize začeli dojemati Bruselj kot oddaljeni 
zbirokratizirani center moči, ki ni imun za korup-
cijo in v interesu velikih določa politiko varčeva-
nja v problematičnih državah. Po desetih letih je 
naša država spet sredi velikih političnih premi-
kov, katerih rezultata si v tem trenutku ne upa na-
povedati nihče.
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Naša anketa
Ali znamo pridobiti sredstva, ki so nam 
na voljo v EU?

Ob vstopu Slovenije v Evropsko unijo je bilo obljubljeno veliko finanč-
nih sredstev za različna področja delovanja. Pogoji razpisov so zelo ri-
gorozni in jih mora izpolniti tudi država, a ta ima vedno več dela sama s 
sabo in zamuja roke, nekatera sredstva pa ostajajo neizkoriščena. Čas 
desetih let je pokazal, da ima EU več obrazov. Za tiste, ki so bili globalno 
naravnani, pomeni priložnost za osvajanje trgov. Delavci so od EU pri-
čakovali veliko, a so danes razočarani. Mnogi so brez služb. Na zavodu 
za zaposlovanje je prijavljenih skoraj 130 tisoč Slovencev. Kako pa raz-
mišljajo o Evropi v naši dolini? 

Miran Rosenstein, Mozirje
Imam občutek, da sedaj, ko smo v EU, živimo 

bolje, vendar se tega sploh ne zavedamo. Imamo 
višji standard, kot smo ga imeli pred desetletjem. 
Kar se naše visoke brezposelnosti tiče, ne more-
mo kriviti Evrope, temveč naše tajkune, ki so nas 
pripeljali do točke, kjer smo.

Zdenka Golob, Robanov Kot 
Vsaka stvar ima dobre in slabe strani. Tako je 

tudi z našim članstvom v EU. Zagotovo je dobra 
stran prost pretok blaga brez carin in spremljajo-
če papirnate vojske, kar je zelo poenostavilo po-
slovanje slovenskim podjetjem, ki se ukvarjajo z 
izvozom oziroma uvozom. Tudi enostavnejše za-
poslovanje znotraj EU je dobrodošlo. 

Kar malo smo pozabili na dolge kolone vozil in večurno čakanje na 
mejah, tega zdaj ni več. Tudi finančna pomoč manj razvitim članicam v 
obliki raznih razpisov ni zanemarljiva. Črpanje teh sredstev pa je na ža-
lost naša šibka točka. Nekako nam ne gre, ničesar ne znamo poenosta-
viti, manjka nam logičnega razmišljanja. Mogoče tudi zato, ker imamo 
toliko dela sami s sabo, saj imamo kar naprej volitve. 

Darja Dobovičnik, Ljubno ob Savinji
V Evropski uniji imamo prost pretok ljudi in ka-

pitala, imamo trdno valuto. A vse to, kot kaže, ni 
dovolj. Ljudje slabše živijo, kot so pred desetle-
tjem, slabša je finančna disciplina. Preveč se za-
našamo na različne pomoči. In bojim se, da bo-
mo sredstva, ki jih dobimo preko kohezijskih skla-
dov, morali tudi vračati, saj Slovenija ne izpolnju-
je svojih obveznosti. 

Tadeja Robnik, Luče
Vstop v Evropsko unijo nam je prinesel kar 

nekaj dobrih stvari. Odprte meje omogočajo 
mladim, da iščejo službe tudi zunaj naših me-
ja. Tudi v naši občini se je kar nekaj postorilo, 
predvsem na infrastrukturi. A kaj konkretno je 
narejeno, se trenutno ne spomnim. Žal pa so tu-
di pomanjkljivosti. Višje so cene, socialne raz-
mere so slabše.

Ferdinand Weiss, Spodnje Kraše
Po vstopu v Evropsko unijo se mi zdi, da ži-

vimo slabše, kot smo prej. Tudi sredstva, ki so 
nam namenjena, ne znamo izkoristiti. Projekti 
se pripravljajo prepočasi, pogosto zamudimo 
roke. 

Zvone Robida, Pusto Polje
Vstop v Evropsko unijo je prinesel nekaj pozitiv-

nih in nekaj negativnih stvari. Standard je višji, ži-
vimo bolje, res pa, da so naše plače nižje. Sred-
stev, ki naj bi jih dobili iz Bruslja, žal ne znamo iz-
koristiti. Prepočasni smo v izdelavi projektov, s ka-
terimi bi lahko pridobili denar. 

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

PRVO DESETLETJE SLOVENIJE V EVROPSKI UNIJI

Smo Slovenci zadovoljni s članstvom v EU?
1. maja je minilo deset let od vključitve Slovenije v Evropsko 

unijo (EU), 9. maja pa obeležujemo dan Evrope, kot spomin na 
dan, ko se je leta 1945 tudi uradno končala 2. svetovna vojna, 
in na podpis deklaracije iz leta 1950, ki je pomenila prvi zame-
tek evropske skupnosti, v kateri danes živimo. V nedeljo, 25. 
maja, nas čakajo tudi volitve v Evropski parlament. Vse to v lju-
deh zbujajo razmišljanje, ali je bila odločitev Slovencev za pri-
ključitev k EU pravilna. O tem so mnenja precej različna in hkra-
ti težko merljiva. 

DANES IMAMO BOLJŠO 
IZOBRAZBO ...,

Ali živimo danes boljše ali 
slabše, so s pomočjo statističnih 
podatkov in kazalnikov odgovore 
iskali strokovnjaki Statističnega 
urada Republike Slovenije, kjer 
so ob tej priložnosti izdali publi-
kacijo To je Slovenija – naše prvo 

desetletje v EU. V njej raziskujejo 
položaj prebivalcev, kakovost ži-
vljenja, stanje okolja, delovne ter 
prostočasne navade in gospo-
darsko kondicijo Slovenije v letu 
2004 ter jo primerjajo s stanjem 
v zdajšnjem obdobju. Nekateri 
podatki so vzeti tudi iz kakšnega 
leta prej ali kasneje, ko so se razi-

skave z določenih področij dejan-
sko opravljale.

Vsekakor je razveseljiv poda-
tek, da smo danes bolj izobraženi 
kot pred desetimi leti. Danes ima 
vsaj višješolsko ali visokošolsko iz-
obrazbo skoraj 20 odstotkov prebi-
valcev, leta 2004 je imelo vsaj viš-
ješolsko izobrazbo 13 odstotkov 
ljudi. Tretjina prebivalstva je imela 
v letu 2002 zaključeno le osnovno 
šolo, danes je delež takšnih padel 
na 27 odstotkov. Mladi pa se da-
nes tako kot pred desetimi leti še 
vedno najpogosteje odločajo za 
študij na družboslovnih področjih.

... A SLABŠE DELOVNE POGOJE
Kljub boljši izobrazbi Sloven-

cev pa je stanje na trgu dela da-

nes slabše. V letu 2013 je bilo na 
zavodu za zaposlovanje prijavlje-
nih povprečno okoli 120 tisoč brez-
poselnih oseb, stopnja registrirane 
brezposelnosti je bila 13,1-odsto-
tna. Leta 2004 so bile razmere na 
trgu dela boljše. Zavod za zaposlo-
vanje je takrat beležil okoli 93.000 
iskalcev zaposlitve oseb, stopnja 
registrirane brezposelnosti je bi-
la nižja, saj je dosegala 10,6 od-
stotka. 

Vedno manj ljudi ima danes 
službo za nedoločen čas s polnim 
delovnim časom, od delovno aktiv-
nih se pričakuje veliko večja mera 
prožnosti kot pred desetletjem. Ta-
krat je imelo delo za določen čas 
97 tisoč zaposlenih oseb, konec le-
ta 2013 je bilo takih že 122 tisoč.
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Dan pred uradno priključitvijo Slovenije Evropski uniji, pred desetimi leti, 
so se na Solčavskem vrstile prireditve, tudi na samem mejnem prehodu 
Pavličevo sedlo. Takole sta na slovesnosti v Solčavi nazdravila svetnik 

občine Železne Kaple Franz Jožef Smrtnik, sedaj župan, in mozirski župan 
Ivan Suhoveršnik. (Foto: Franjo Atelšek)

SLOVENCI SE POGOSTEJE 
IZSELJUJEJO V DRUGE 

DRŽAVE EU
Slabo stanje na trgu dela je za-

gotovo eden izmed razlogov za ve-
like razlike v odseljevanju Sloven-
cev v druge države danes ali leta 
2004. Trend odseljevanja je v de-
setletju namreč precej narasel. V 
letu 2004 se je iz Slovenije odselilo 
8.300 prebivalcev, v letu 2012 pa 
kar 14.400. To je hkrati največja iz-
selitev po osamosvojitvi Slovenije. 

Preko 60 odstotkov odseljenih 
državljanov Slovenije si je svoje no-
vo prebivališče našlo v kateri od dr-
žav EU, največ jih je odšlo v Nem-
čijo in Avstrijo. Zaskrbljujoč je tu-
di podatek, da svojo rodno državo 
najpogosteje zapuščajo državlja-
ni v najaktivnejših letih (stari od 25 
do 45 let). Poleg tega je imelo pre-

ko 20 odstotkov odseljenih sloven-
skih državljanov najmanj višješol-
sko izobrazbo.

Kljub temu se za številčnost pre-
bivalcev v Sloveniji ni treba bati. V 
zadnjem desetletju se je letno pri-
seljevalo precej več ljudi, kot se 
jih je odseljevalo. Le med letoma 
2007 in 2009 se je v Slovenijo pri-
selilo okrog 30.000 oseb. Števi-
lo priseljencev sicer upada, v letu 
2012 se je k nam priselilo 15.000 
oseb, večinoma zaradi zaposlitve. 

VEDNO MANJ KMETUJEMO ...
Ukvarjanje s kmetijstvom je bilo 

od nekdaj pomemben del sloven-
ske dežele. S priključitvijo EU pa 

smo kmetovanje nekoliko opusti-
li. Od leta 2004 do leta 2010 se je 
število kmetijskih gospodarstev po 
številu in po obsegu zmanjšalo za 
več kot 2.500. Vse pomembnejše 
panoge živinoreje so v tem obdo-
bju upadle, predvsem prašičereja. 

Vendar v slovenskem kmetij-
skem prostoru raste pomen ekolo-
škega kmetijstva. V letu 2004 je bi-
lo ekoloških kmetijskih gospodar-
stev približno 1.600, v letu 2012 pa 
skoraj 2.700. Povečuje se tudi po-
vršina kmetijskih zemljišč v upora-
bi z ekološko pridelavo in število ži-
vali v ekološki reji.

... SMO PA EKOLOŠKO BOLJ 
OSVEŠČENI

Da smo Slovenci precej bolj 
ekološko usmerjeni kot pred vsto-
pom v EU, kažejo tudi posamezni 

okoljski kazalniki. Stanje okolja v 
Sloveniji se je od leta 2004 v mar-
sičem izboljšalo. Število dni s pre-
seženo dnevno koncentracijo del-
cev je bilo v 2012 v povprečju niž-
je kot 2004. V letu 2004 smo ko-
ličino izpustov toplogrednih pli-
nov presegli za 7,3 odstotka, v le-
tu 2011 (zadnji podatki) pa za 4,8 
odstotka. 

Tudi kakovost pitne vode v 
tem obdobju se je izboljšala. 
Delež neskladnih vzorcev vode 
v velikih oskrbovanih območjih, 
onesnaženih z bakterijo Escheri-
chio coli, se je zmanjšal za več 
kot trikrat.

Tatiana Golob

SOLČAVA

Trgovino od ZKZ bo 
prevzel najemnik 

Tudi zadružna trgovina v Solča-
vi je bila med tistimi, ki naj bi jih za-
radi racionalizacije poslovanja za-
prli. Solčavski župan Alojz Lipnik 
je zato predstavnike Zgornjesa-
vinjske kmetijske zadruge Mozirje 
povabil na pogovor in izrazil željo 
ter potrebo občanov, da trgovina 
v kraju ostane. Od nje je odvisnih 
tudi 150.000 turistov, ki preko leta 
obišče kraj. 

Lipnik je sogovornikom z Zadru-
ge povedal, da verjame, da poslov-
ni rezultat ni najboljši, da pa na to 
prav gotovo vpliva tudi slaba zalo-

ženost trgovine v zadnjem obdo-
bju, za kar potrošniki niso krivi. Žu-
pan je mnenja, da si prebivalci, ki 
so leta sodelovali z Zadrugo tudi z 
oddajo velikih količin lesa, zasluži-
jo trgovino v kraju.

Predstavniki Zadruge so župa-
nu predstavili širšo sliko poslovanja 
in težave, s katerimi se soočajo. Po 
apelu in vztrajanju Lipnika, da naj se 
potrudijo, da bi trgovina ostala, saj 
je edina v kraju, so pospešeno iskali 
najemnika. Dogovor z njim naj bi bil 
sklenjen v kratkem času. 

Štefka Sem
V petek, 21. decembra 2007, ob 00:01 se je schengensko območje 

razširilo na devet novih članic Evropske unije, tudi Slovenijo. Z 
odstranitvijo mejne zapornice na slovensko-avstrijskem prehodu Pavličevo 

sedlo je padla tudi fizična ovira med zgodovinsko povezanimi ljudmi na 
Solčavskem in Železni Kapli. (Fotodokumentacija SN)DRUŠTVO UPOKOJENCEV GORNJI GRAD

Z lepim vremenom 
tudi urejanje parka za 

starejše
Za centrom starejših v Gornjem 

Gradu naj bi že v mesecu aprilu za-
čel nastajati park za starejše, kjer se 
bodo lahko družili in sprehajali. Žal 
je aprilsko vreme začetek del pre-
maknilo na maj, je povedal predse-
dnik društva upokojencev Toni Rifelj 
in dodal: »Načrti so pripravljeni, ta-
koj, ko bo vreme primerno, pa se bo-
do pričela izvajati dela.« 

V parku bodo uredili dva balini-
šča, dva kegljišča na vrvico, posta-

vili bodo lesen objekt za shranje-
vanje rekvizitov in klopce. Posadili 
bodo tudi drevesa, katera bodo ka-
sneje delala senco. Dela naj bi bila 
zaključena do občinskega prazni-
ka v mesecu juniju, ko bo tudi otvo-
ritev parka. Le-ta bo namenjen ob-
čanom in tudi stanovalcem centra 
starejših, finančno plat pa bodo v 
društvu upokojencev poskušali re-
šiti s pomočjo sponzorjev.

Štefka Sem 
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ŠALEŠKO-SAVINJSKI SINDIKATI NA GRAŠKI GORI

Župan Kontič opozoril tudi na težave zaposlenih

Množica ljudi se je tudi letos ob 1. maju zgrnila na prizorišče praznovanja 
delavskega praznika na Graško Goro. (Foto: Jože Miklavc)

Šaleško-savinjski sindikati so v 
sodelovanju z Mestno občino Ve-
lenje organizirali prvomajsko sre-
čanje za ljudi Šaleške, Savinjske in 
Mislinjske doline 35. praznovanje 
1. maja na Graški Gori. S priredi-
tvijo so nadaljevali tudi 125-letnico 
praznovanj praznika dela. Sporoči-
lo množičnega srečanja delavcev, 
upokojencev in brezposelnih drža-
vljanov je bilo dostojanstveno opo-
zorilo povzročiteljem tako klavrne-
ga stanja v državi, da se vse neha 
na neki točki, ki smo jo na žalost že 
dosegli. 

Zelo kritičen je bil v svojem na-
govoru nekdanji državnozborski 
poslanec in sedanji župan Me-
stne občine Velenje Bojan Kon-
tič: »V nezavidljivem položaju 
smo se znašli domala vsi drža-
vljani, eni bolj kot drugi, ki smo si 

ju gospodarstva in malega pod-
jetništva, o zaposlitvi mladih ljudi 
ter o dostojanstvenem preživlja-
nju starosti. Za delavske pravice 
se moramo složno boriti, tudi iz-
postavljati ter tvegati ob posame-
znih dejanjih za doseganje svete 
pravice do dela in dostojanstve-
nega življenja.« 

Ob koračnicah dela so v pra-
znično vzdušje popeljali tisočero 
množico člani Pihalnega orkestra 
Premogovnika Velenje, Moški pev-
ski zbor Kajuh Velenje in ansam-
bel Sredenšek. Ob spomenik No-
šenje ranjencev na Graški Gori so 
predstavniki organizatorjev prvo-
majskega shoda položili venec. Ob 
brezplačnem golažu in športno-
družabnih igrah pa so se kasneje 
mnogi le sprostili. 

Jože Miklavc

samostojno pot v novi državi tra-
sirali s trdim in poštenim delom. 
Tudi zato, ne le zaradi globalne 
krize, ker je peščica pogoltnih la-

stnikov kapitala in velikega dela 
nesposobne ter kompromitirane 
politike uničila sanje o naši lepši 
prihodnosti, o napredku in razvo-

OBČINSKI SVET LJUBNO

Prva obravnava predloga odloka o plovbi in dostopu 
do Savinje pod streho

V odloku je opredeljeno, kaj pomeni športna plovba, kakšna so dovoljena 
plovila, katera so in kako so označena mesta dostopa do vode, uporaba 

dovolilnic in plačilo pristojbine. (Foto: Marija Lebar)

Konec aprila so se na 25. redni 
seji sestali ljubenski občinski sve-
tniki. Obravnavali so letno poročilo 
o lanskem proračunu. V prvi obrav-
navi so sprejeli odlok o rabi in va-
rovanju vstopno-izstopnih mest za 
športno plovbo po reki Savinji v ob-
čini.

SO SEJE SKLICANE V SKLADU S 
PREDPISI?

Na začetku seje je svetnik Paul 
Orešnik dejal, da seje občinskega 
sveta Ljubno niso sklicane v skla-
du s pravili. Po njegovem bi moral 
teči sedemdnevni rok od dne vro-
čitve gradiva svetnikom, kar pa se 
ne dogaja. Župan Franjo Naraloč-
nik je dejal, da začne teči sedem-
dnevni rok z dnem oddaje gradiva 
na pošto. Dejal je še, da bo občin-
ska uprava pridobila pravno mne-
nje in ga posredovala svetnikom.

PRORAČUN REALIZIRAN V 
VISOKEM DELEŽU

O realizaciji proračuna za le-
to 2013 sta poročala župan in ra-
čunovodkinja Marija Potočnik. Da 
je uresničevanje proračuna čim 

bolj sledilo dejanskim razmeram, 
je občinski svet med letom spre-
jel dva rebalansa. Po zadnjem re-
balansu so bili prihodki planirani 
v višini nekaj manj kot 3,712.000 
evrov in so bili realizirani več kot 
98-odstotno. Odhodki so bili rea-
lizirani v višini 3,734.000 evrov z 
indeksom 90,6. 

Potočnikova je posebej izposta-
vila nizko realizacijo prodaje stavb-
nih zemljišč. Teh so prodali le za 

nekaj več kot 9.000 evrov. Občin-
ski svet je odlok o zaključnem ra-
čunu proračuna sprejel soglasno.

ZA UREJENO IN REGULIRANO 
PLOVBO PO SAVINJI

Župan je svetnikom predstavil 
predlog odloka, s katerim se ure-
ja rabo in varovanje vstopno-izsto-

pnih mest za športno plovbo po 
Savinji. V odloku je opredeljeno, kaj 
pomeni športna plovba, kakšna so 

dovoljena plovila, katera so in ka-
ko so označena mesta dostopa do 
vode, uporabo dovolilnic in plačilo 
pristojbine. 

Precejšen del je namenjen ureja-
nju zaščite naravnega okolja. Dolo-
čene so časovne omejitve. Pri tem 
so se svetniki vprašali glede najniž-
jega nivoja Savinje, ki še omogoča 
plovbo, ne da bi ta negativno vpliva 
na živelj v vodi in ob njej. Višino ni-
voja bodo določili kasneje po meri-
tvah, je povedal župan. Določen je 
tudi režim parkiranja in nadzor ter 
kazenske določbe.

POBUDA O ODLOKU TUDI NA 
OBČINO LUČE

Svetniki na vsebino niso ime-
li pripomb. Menili so, da bi bilo po-
trebno odlok sprejemati skupaj z 
Občino Luče. Usklajevanja o tej 
vsebini med občinama so v pre-
teklosti že potekala. Občinski svet 
Ljubno je soglasno sprejel sklep, 
da odlok potrdijo v prvi obravnavi, 
dokončno pa v maju, da ga bo mo-
goče pričeti uporabljati še v letošnji 
turistični sezoni.

Marija Lebar



Savinjske novice št. 19, 9. maj 2014 7

Gospodarstvo, Organizacije

IZJAVA TEDNA

(Foto: ŠS)

Alojz Lipnik, 
župan občine Solčava

»V Solčavi je občina izra-
zila potrebo po edini trgo-
vini v kraju in se z ZKZ tudi 
uspešno dogovorila, da le-ta 
ostane v kraju.«

CIVILNA INICIATIVA IN ODBOR KRAJEVNE SKUPNOSTI BOČNA

Potrošniki niso krivi za slabo založenost 
zadružnih trgovin 

V Zgornjesavinjski kmetijski zadrugi Mozirje so pričeli z zapiranjem 
trgovin in gostinskih lokalov, s čimer pa se ne strinjajo številni prebi-
valci Zgornje Savinjske doline. Večino gostinskih lokalov bo dala Za-
druga v najem, prav tako računajo na oddajo v najem trgovskih loka-
lov v Bočni, Novi Štifti, prostore tekstila in železnine v Gornjem Gradu 
in na Ljubnem, prostore diskonta na Ljubnem pa naj bi že kmalu pre-
vzel Vrtni center Kalia. Večina od 40 zaposlenih v teh trgovinah in go-
stinskih lokalih še vedno ne ve, kaj bo z njimi.

»Trgovina v Bočni zaposluje tri 
osebe, od tega dve prebivalki Boč-
ne. Vse tri zaposlene se trudijo, da 
zagotavljajo potrošniku največ, 
kar je v njihovih močeh, tudi ko ni-
so imele več zagotovljenih osnov-
nih delovnih pogojev za službova-
nje in poslovanje trgovine, saj so 
praktično celo kurilno sezono dela-
le v mrazu,« so zapisali v civilni ini-
ciativi.

Vodstvo zaposlenim takrat ni za-
gotovilo minimalnih delovnih raz-
mer, one pa so vseeno nadaljevale 
z delom, ugotavljajo. Kot je znano, 
bosta vsaj dve zaposleni za trud in 
potrpežljivost v nemogočih razme-
rah nagrajeni s prekinitvijo delov-
nega razmerja, so opozorili vod-
stvo Zadruge. 

Zaposleni, ki so leta in leta dela-
li za minimalno plačilo in, kot smo 
razbrali iz pisma, v zadnjem obdo-
bju nekateri tudi v nemogočih raz-
merah, bodo žrtve slabih odločitev 
v Zadrugi, potrošniki pa bodo še 
bolj odvisni od konkurence in to naj 

bi bila rešitev, se sprašujejo v civil-
ni iniciativi.

ZA SLABO ZALOŽENOST NISO 
KRIVI POTROŠNIKI

V civilni iniciativi so izpostavili 
tudi slabo založenost trgovin v dalj-
šem obdobju in posledično izgubo 

prometa, ki pa je bila v najmanjši 
meri odvisna od lokalnega prebi-
valstva, saj je promet začel upada-
ti, ko zadruga zaradi neplačevanja 
obveznosti ni dobivala artiklov, za 
katerimi so povpraševali. 

Posledično se je povprečen po-
trošnik raje odločil za nakup dru-
gje, saj določenih artiklov ni bilo 

moč dobiti in tako je celoten nakup 
opravil pri konkurenci. Prav gotovo 
pa je na neuspešne poskuse priho-
da katerega od večjih trgovcev v 
zgornji konec doline posredno vpli-
vala tudi Zadruga. Konkurence ni-
so želeli, sedaj pa bi dali v najem 
svoje prostore nekonkurenčnim 
dejavnostim? 

Kot so zapisali pobudniki ohrani-
tve trgovine v Bočni, zadruga smo 
ljudje. Zadružne domove so udar-
niško in s skupnimi močmi posta-
vljali številni Zgornjesavinjčani. Z 
Zadrugo so bili dolga leta poveza-
ni poslovno kot kupci, mnogi tudi 
kot prodajalci. In tem sedaj ni vse-
eno, kako počasi umira nekaj, kar 
so gradili in podpirali, in kako vodil-
ni niso ukrepali, dokler ni prišlo do 
sedanjega stanja, v katerem jo bo-
do najslabše odnesli številni zapo-
sleni in številni kupci. 

Na Zadrugi so se odzvali na po-
vabilo in se udeležili sestanka, na 
katerem je v. d. direktorja Stanko 
Zagožen povedal, da Zadruga ni v 
kondiciji, da bi še lahko imela od-
prte trgovine, ki delajo z izgubo, 
in med te spada tudi bočka. Upa-
jo, da bodo našli najemnika, ki bo 
trgovino obdržal. Po njihovem pla-
nu naj bi se zaprla konec tega me-
seca, če pa se bo našel interesent, 
lahko obratovanje podaljšajo, da v 
vmesnem času trgovina ne bo za-
prta. 

Več o dogovorih na sestanku v 
naslednji številki Savinjskih novic.

Štefka Sem

V ZKZ Mozirje upajo, da bodo našli najemnika, ki bi trgovino v Bočni 
obdržal. (Foto: Štefka Sem)

»ZADRUGA SMO LJUDJE«
V Bočni se proti zaprtju trgovine 

bori civilna iniciativa, ki jo zastopa 
Silva Mlinar, in odbor krajevne sku-
pnosti, ki mu predseduje Marjana 
Rihter. Pobudo za ohranitev enote 
zadružne trgovine v Bočni so pod-
pisala vsa društva in organizacije 
v kraju, občinski svetniki in tri zapo-
slene v trgovini. Iniciativa zahteva 
srečanje z odgovornimi osebami 
pri Zadrugi ter dogovor o možnosti 
ohranitvi trgovine v kraju. V pismu 
upravnemu odboru navajajo: 

»Zadruga smo ljudje. Ljudje smo 
zadrugo zgradili, postavili na no-
ge in z njo živimo že od začetkov. 
Tudi Bočani. 700 prebivalcev, ze-
lo velika večina je kupcev v poslo-
valnici trgovine v Bočni, bo v prime-
ru zaprtja postalo kupec, potrošnik 
konkurence. Zavedajte se, da tudi ti 
kupci poslujejo z vašim podjetjem 
na drugih ravneh – oddajajo mle-
ko, les, živino, so kupci v ostalih po-
slovalnicah, enotah železnin, kme-
tijskih preskrb in drugih. 

Pravilno je, da upravni odbor 
poskuša z racionalizacijo zadru-
ge, vendar ne za vsako ceno. Re-
ševanje določenih oddelkov na ra-
čun zapiranja drugih ima lahko hi-
tro nasproten učinek. Tudi koope-
racijsko sodelovanje, na katerem 
se zadruga gradi, se lahko zaklju-
či, če ni pristnega sodelovanja in 
če brez pomisleka zapreš poslo-
valnico.«

KONEC LOJALNOSTI?
S tem so v civilni iniciativi Zadru-

gi dali jasno vedeti, da lojalnost ni 
nekaj samoumevnega. V kolikor 
jim bo Zadruga okrnila ponudbo, 
bodo tudi sami razmišljali o tem, 
komu bodo prodajali živino, les in 
še kaj. Bo torej Zadruga na ta na-
čin izgubila ne le kupce, ampak tu-
di podporo kmetov? 
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NADOMESTNE VOLITVE V DRŽAVNI SVET

Elektorji bodo volili 
nadomestne svetnike

Zaradi odstopa dveh članov dr-
žavnega sveta so razpisane nado-
mestne volitve. Te bodo v četrtek, 
29. maja, za našo volilno enoto v 
Celju. Občinski sveti so morali zato 
izvoliti elektorje, ki bodo nato volili 
svetnika. Za predstavnika v volilno 
telo je bil v občini Ljubno izvoljen 
Toni Špeh, v Lučah Niko Bezovnik, 
v Solčavi Katarina Prelesnik, v ob-
čini Rečica ob Savinji Janko Žuntar, 
v Gornjem Gradu Cvetka Mavrič, v 

Nazarjah Janez Štiglic in v Mozirju 
Roman Čretnik.

Omenjeni predstavniki bodo 
skupaj s predstavniki ostalih ob-
čin pete volilne enote volili držav-
nega svetnika. Za to mesto je do-
slej znan le en kandidat, in sicer 
Bojan Kontič iz Velenja. Pred tem 
je bil svetnik dr. Milan Medved, 
prav tako iz Velenja, ki je kot sve-
tnik odstopil.

ML, ŠS

OBČINSKI SVET GORNJI GRAD

Razkol med svetniki zaradi subvencije omrežnine

Franc Galin je vztrajal, da se 
obravnava elaborata prestavi na 

naslednjo sejo, ko bi svetniki imeli 
v rokah izračune o primerljivosti 

višine subvencije pri omrežnini ter 
subvencioniranju malih čistilnih 

naprav. (Foto: Štefka Sem)

Zadnji četrtek v aprilu so imeli gornjegrajski občinski svetniki na 
dnevnem redu seje v obravnavi kar šest točk vezanih na gornjegraj-
sko Komunalo. To so bile: letno poročilo o poslovanju javnega podje-
tja za preteklo leto, plan poslovanja za tekoče leto, sprejem elabora-
tov o oblikovanju cene izvajanja storitve obvezne gospodarske javne 
službe oskrbe s pitno vodo ter odvajanja in čiščenja komunalne odpa-
dne vode, izvedbeni program vzdrževanja občinskih cest in soglasje k 
prodaji traktorja v lasti Komunale.

tvam tik pred zdajci. Za uveljavitev 
omrežnin je bilo časa 15 mesecev, 
v. d. direktorja gornjegrajske Komu-
nale Zdenko Purnat pa je elaborat 
dal na občinski svet šele dva mese-
ca po tem roku. To tudi ni bila edina 
odločitev, katero so morali svetniki 
sprejeti tako na hitro, se je z Gali-
nom strinjal Tomaž Čretnik. 

Galina je zanimalo, kaj bo-
do v zameno dobili prebivalci No-
ve Štifte, ki nimajo kanalizacije in 
omrežnine in zato ne bodo upravi-
čeni do subvencij. Prav tako ga je 
zanimalo, ali bodo »ugodnosti« v 
obliki subvencioniranja malih čistil-
nih naprav (MČN) primerljive oziro-
ma proporcionalne s temi subven-
cijami. 

PRIMERLJIVE SUBVENCIJE ZA 
VSE

Galin je namreč mnenja, da naj 
bo višina subvencije omrežnine pri-
merljiva subvencijam za MČN. Od 
Purnata je zahteval, da pripravi pri-
merjalni izračun. Menil je še, da bi 
pripravljavec elaborata o tem mo-
ral razmišljati že prej in to predlo-
žiti že skupaj z elaboratom, ravno 

tako izračune cen z različno višino 
subvencije. Kritika je padla tudi na 
to, da bi Komunala elaborat lahko 
pripravila že zdavnaj. »Postavlje-
ni smo pred dejstvo, da moramo 
o tem odločiti danes in izbire nima-
mo,« je ugotovil Galin.

S predlogom, da bi elaborat na 
seji pač ne sprejeli in o tem odlo-
čali prihodnjič, skupaj z višino sub-
vencije, se niso strinjali vsi, zato so 
po dolgi debati določili subvenci-
jo omrežnine v višini 65 odstotkov. 

Galin je po pripombi dolgoletne-
ga svetnika Franca Rupa, da tako 
pač je, da se je že zgodilo, da so 
se določeni svetniki »vzeli skupaj« 

SLABO PRIPRAVLJEN PLAN
Župan Stanko Ogradi je predla-

gal, da z dnevnega reda umakne-
jo obravnavo plana za tekoče leto, 
saj ni bil dovolj dobro pripravljen, s 
čimer so se svetniki strinjali. Dolgo 
debato pa je sprožila točka elabo-
rata o oblikovanju cene oskrbe s 
pitno vodo ter odvajanja in čišče-
nja komunalne odpadne vode. Ob-
činska uprava namreč ni pripravila 
predloga subvencioniranja omre-
žnine, ki bo za uporabnike v gor-
njegrajski občini nova postavka ta-
ko pri oskrbi s pitno vodo kot pri či-
ščenju in odvajanju komunalnih 
voda. Cena slednjega bi bila brez 
subvencije večja za 40 odstotkov 
oziroma 11 evrov. 

Svetniki so se na koncu le odlo-
čili, da takšne cene v trenutni situ-
aciji niso sprejemljive in se odloči-
li za 65-odstotno subvencijo omre-
žnine. Nova cena je uveljavljena s 
1. majem. Znesek na položnici bo 
primerljiv oziroma nižji kot v ostalih 
občinah v dolini.

Je pa novoštiftni svetnik Franc 
Galin izpostavil dejstvo, da so sve-
tniki nenehno izpostavljeni odloči-

in namenoma preglasovali druge, 
in tako bo tudi tokrat, protestno za-
pustil sejo občinskega sveta. 

Na koncu je obveljalo manjše 
zvišanje cen vode na račun nove 
postavke, omrežnine, večji skok ce-
ne pa bo na položnici zaradi omre-
žnine za odvajanje in čiščenje ko-
munalnih voda. Omrežnina na tej 
postavki je 11 evrov za najpogo-
stejši gospodinjski priključek, ob 
65-odstotni subvenciji pa bo na 
priključek stala odjemalce blizu šti-
ri evre.

Po poročilu Zdenka Purnata je 
podjetje v lanskem letu poslova-
lo pozitivno, omenil je, da se v za-
dnjem času poslužujejo odklopa 
vode pri individualnih odjemalcih 
in s tem je izterjava dolgov hitrejša, 
medtem ko imajo več težav z ne-
plačniki v večstanovanjskih objek-
tih, kjer odklop posameznikov ni 
možen. 

Predsednik komisije za gospo-
darstvo Franc Galin je pri tej toč-
ki, ki so jo obravnavali med prvi-
mi, dodal, da je komisija ob raz-
pravi ugotavljala, ali je potrebna še 
ena dodatna zaposlitev, katero na-
črtujejo, hkrati so izrazili pomisle-
ke nad efektivnimi urami zaposle-
nih. Tomaž Čretnik je na to dodal, 
da dokler v podjetju ne bodo razmi-
šljali o zmanjšanju stroškov dela, 
kar je možno, ne bo pristal na no-
beno povišanje cen. 

Brez posebne debate so svetniki 
potrdili prodajo traktorja v lasti Ko-
munale in izvedbeni program vzdr-
ževanja občinskih cest.

Štefka Sem

FESTIVAL ŠAJSPAH

Salamijada letos 
odpadla

V okviru praznovanja občin-
skega praznika v Mozirju se je 
zadnja leta odvijal Festival Šaj-
spah. Ponudba raznih dobrot s 
kmetij, salamijada ter izbor kra-
ljice salam so bili le del dogaja-
nja na festivalu. Prireditev je do-
slej organiziralo Kulturno društvo 
Jurij iz Mozirja, ki pa letos priredi-
tve ni uspelo izpeljati. Kot je pove-

dal predsednik društva Jure Re-
penšek, je bilo letos težko priva-
biti dovolj veliko število izdeloval-
cev salam, ki bi sodelovali na sa-
lamijadi, zato so se organizaci-
ji dogodka odpovedali. To pa ne 
pomeni, da se ne bodo trudili, da 
bi jim peti Festival Šajspah uspe-
lo izpeljati v naslednjem letu.

ŠS
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OBČINSKI SVET MOZIRJE

Imenovanja in prodaja 
premoženja

Na že drugi, a kratki seji mozir-
skega občinskega sveta v aprilu 
so svetniki podali soglasje k ime-
novanju Darje Es za v.d. direktori-
ce Zgornjesavinjskega zdravstve-
nega doma Nazarje za obdobje 
šestih mesecev oziroma do ime-

OBČINA GORNJI GRAD

Pričeli z deli v okolici 
občinske stavbe

Za občinsko stavbo bodo parkirna mesta, uredili bodo tudi prireditveni 
prostor. (Foto: SO)

OBČINSKI SVET LUČE

Potrdili novega svetnika in poročilo o proračunu 
Na aprilski seji je lučki občinski 

svet imel med drugimi točkami na 
dnevnem redu poročilo predsedni-
ce občinske volilne komisije o na-
domestnih volitvah občinskega 
svetnika in poročilo o izidu sveto-
valnega referenduma. Sprejemali 
so zaključni račun proračuna za le-
to 2013 in prisluhnili poročilu pred-
sednika nadzornega odbora v zve-
zi z izvajanjem proračuna.

IZVOLJEN NOV SVETNIK
Predsednica občinske volilne 

komisije Marija Štebe je poročala 
o izidu nadomestnih volitev v ob-
činski svet. Prejšnji svetnik za eno-
to Luče Franci Krivec se je odselil 
in zato odstopil, na nadomestnih 
volitvah je kandidiral Boštjan Pa-
hovnik. Volitve so bile izvedene 13. 
aprila, Pahovnik pa je bil izvoljen s 
151 glasovi. Na tokratnem občin-

skem svetu je kandidaturo in izvoli-
tev obravnavala še komisija za ka-
drovske zadeve, volitve in imenova-
nja ter Pahovnika predlagala v po-
trditev občinskemu svetu, kar je ta 
tudi storil.

VELIKA VEČINA »ZA« 
IZGRADNJO

Štebetova je podala še poroči-
lo o izidu svetovalnega referendu-
ma, ki je prav tako potekal 13. apri-
la. Udeležba je bila 53,79-odsto-
tna, kar pomeni 703 volilne upra-
vičence. Za podporo izvedbi obvo-
znice s protipoplavnimi ureditva-
mi skladno s sprejetim državnim 
prostorskim načrtom se je izreklo 
92,44 odstotka tistih, ki so glaso-
vali. Predstavljeni so bili tudi rezul-
tati po posameznih volilnih enotah. 

Novoizvoljeni občinski svetnik za 
enoto Luče je Boštjan Pahovnik. 

(Foto: Marija Lebar)

Konec aprila se je v centru Gor-
njega Grada pričel izvajati pro-
jekt Ureditve okolice občinske 
stavbe in preplastitev krajevne 
ceste. Projekt je delno financiran 
z evropskimi sredstvi in sredstvi s 
strani ministrstva za kmetijstvo in 
okolje – Agencije RS za kmetijske 
trge in razvoj podeželja iz ukrepa 
322 – Obnova in razvoj vasi. 

Višina sofinanciranja je 60 od-
stotkov upravičenih stroškov pro-
jekta. Ostala sredstva zagotavlja 
lokalna skupnost. Za izvajalca je 

novanja novega direktorja. Za čla-
na sveta Javnega zavoda Lekarna 
Mozirje so imenovali Petra Habja-
na in Nejca Klančnika. Poleg tega 
so obravnavali še prodajo občin-
skega premoženja.

ŠS

bilo kot najugodnejše izbrano pod-
jetje Mapri proasfalt d.o.o. iz Lju-
bljane, dela naj bi zaključena v ro-
ku treh mesecev.

V okviru projekta bodo uredi-
li meteorno in fekalno kanalizaci-
jo, izvedli novogradnjo parkirnih 
mest. Preplastili bodo cesto od ob-
činske stavbe proti centru kraja, za 
večjo varnost pešcev bodo zgradi-
li pločnik. Prav tako bodo poskrbeli 
za dostop invalidov v kulturni dom 
z izgradnjo dostopne rampe.

Štefka Sem

POBUDA ZA ČIMPREJŠNJO 
IZGRADNJO

Svetnik Jernej Plankl je pri tem 
omenil, da je bila udeležba v sa-
mih Lučah nizka. Zato se je tudi 
vzdržal pri sprejemu ene od točk 
dnevnega reda, ki so sledile in kjer 
so svetniki sprejeli sklep o pobudi 
za čimprejšnjo izvedbo obvozni-
ce s protipoplavnimi ukrepi. Plan-
kl je pri tem še dodal, da je tukaj 
še vprašanje zasebne lastnine na 
zemljiščih in vse večje zaveda-
nje o pomembnosti kmetijskih ze-
mljišč. Župan Ciril Rosc je odgo-
voril, da bo obvoznica na Juvano-
vih prodih, ki so primerni za pride-
lavo hrane, zavzela le dobrih 10 
odstotkov zemljišča, kjer že zdaj v 
veliki večini raste le trava.

BI BILO MOGOČE SREDSTVA 
PORABITI LANI?

Župan je predstavil izvajanje 
proračuna za minulo leto. Prora-
čun in inventuro je predhodno pre-
gledal tudi nadzorni odbor. Predse-
dnik Benjamin Robnik je predstavil 
mnenje nadzornega odbora, da ni 
racionalno, da ni bil porabljen pre-
cejšen znesek proračunskih sred-
stev, ki so se nato prenesla v leto-
šnje leto, ko bi morebiti že lani lah-
ko prinesla korist občanom. 

Župan je pojasnil, da gre za večja 
odstopanja predvsem na dveh po-
stavkah, in sicer za denar rezerviran 
za odkupe zemljišč, kjer ima občina 
predkupno pravico in na postavki 
za izvedbo odmere občinskih cest, 
kjer se je lani zavleklo pri izbiri naj-
ugodnejšega ponudnika. Dodal je, 
da bodo letos poskušali proračun 
sproti korigirati z rebalansi.

Marija Lebar
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ZDRUŽENJE BORCEV ZA VREDNOTE NOB MOZIRJE

Lani pripravili nov projekt – Vranov let

Jože Rakun je izpostavil, da so 
krepili združenje in vključevali nove 

člane. (Foto: MŠ)

Na rednem občnem zboru so 
se predzadnji torek v aprilu sreča-
li člani Združenja borcev za vre-
dnote NOB Mozirje, pregledali delo 
v preteklem obdobju in izvolili novo 
vodstvo. Dosedanjemu predsedni-
ku Jožetu Rakunu so zaupali še en 
mandat, podpredsednik pa je po-
stal Bogdan Grohar.

V poročilu o delu je Rakun iz-
postavil, da so krepili združenje 
in vključevali nove člane. Uspe-
šno so izvedli začrtane aktivno-
sti ter dodali nov projekt, med-
narodno spominsko pot zave-
zništva – Vranov let. Slednji je 
namenjen spominu na uspešen 

pobeg in osvoboditev 87 zave-
zniških vojnih ujetnikov iz nem-
škega ujetništva. 

Skupaj so na območju naše do-
line lani pripravili devet komemora-
cij, pet spominskih proslav in se-
dem pohodov. Dobro so sodelova-
li z veteranskimi organizacijami in 
planinskimi društvi. 

Krajevne organizacije so zavze-
to skrbele za svoje starejše člane 
in jih obiskovale. Skrb za grobove, 
grobišča in spomenike je v domeni 
teh organizacij, ki jih v dogovoru z 
občinami tudi vzdržujejo. Izjema je 
Občina Gornji Grad, ki za te objekte 
skrbi sama. Rakun se je dotaknil fi-

nanciranja združenja, saj se je do-
tacija ZZB NOB za njihovo delova-
nje prepolovila. Pri tem je poudaril, 
da za proslave pridobivajo spon-
zorska sredstva. 

Iz plana za letošnje leto je raz-
vidno, da bodo poleg nalog stal-
nic pripravili proslavo ob 70-le-
tnici osvoboditve Zgornje Savinj-
ske doline. Nadaljevali bodo s pri-
pravo monografije Zgornja Savinj-
ska dolina v obdobju 1941-1945. 
V njej bodo zbrani spomini živečih 
borcev in drugih udeležencev NOB. 
Končana naj bi bila predvidoma 
prihodnje leto. 

Marija Šukalo

MODA BONITA V NAZARJAH

Želijo se približati strankam iz vse doline

Janja Klopčič skrbi, da lahko 
stranke lažje izberejo artikle v 
bogati ponudbi tekstila za vse 
generacije. (Foto: Marija Šukalo)

V Nazarjah je svoja vrata odpr-
la trgovina s tekstilom Moda Boni-
ta. Kupcem je sedaj poleg Merca-
torjeve trgovine v središču kraja na 
voljo prostor, kjer bodo lahko našli 
veliko zanimivih tekstilnih artiklov 
za vse generacije. V modni trgovi-
ni se namreč želijo približati stran-
kam iz vse doline. V kolikor se bo-
do ti težko odločili med bogato po-
nudbo različnih proizvajalcev obla-
čil in drugega tekstila, jim bo z na-
sveti pomagala prodajalka Janja 
Klopčič. 

Trgovina Moda Bonita je po be-
sedah direktorja Janija Klopčiča 
del družinskega podjetja, ki se je 
do sedaj ukvarjalo s popravilom 
vozil na terenu. Sedaj pa so dejav-
nost razširili še na prodajo modnih 
oblačil. 

Marija Šukalo

SONARAVNA OBLIKA TURIZMA

Otvoritev sezone Na Škali

Odgovorni za doživetja v Natur Placu (Foto: Slavica Tesovnik)

V Primožu pri Ljubnem ob Sa-
vinji je od 24. aprila dalje spet de-
javen Natur Plac Na Škali. Za vse 
željne aktivnih počitnic s športnimi 
in ustvarjalnimi aktivnostmi z do-
bro avtohtono kulinariko je ta od-
prt prostor druženja in sodelovanja 
ponovno postal zanimiva izkušnja. 

Ob prvem rojstnem dnevu traj-
nostno razvojnega eko kotička je 
voditeljica Janja Spevan navzoče 
najprej povabila k simboličnemu 
dejanju, posaditvi kostanja. Zbra-
ni so po uvodnem dogodku pod 
šotorom prisluhnili nagovoru. Be-
seda je stekla o edinstvenem bo-
gastvu splavarske dediščine Ljub-

nega, novi pridobitvi knjižk-hišk na 
prostem, zunanjih kuriščih, odboj-
karskem igrišču, literarnih branjih 
in delavnic. Vse to bo bogatilo pro-
stor druženja. 

Sledila je glasba Boštjana Gom-
bača, ki je v naravo prinesel obilico 
sonaravnih tonov izvedenih z ra-
znimi neobičajnimi glasbili. Za go-
laž iz kotla nad ognjiščem in drugo 
hrano je poskrbel Gregor Audič. Ve-
čer se je ob druženju in zvokih kita-
re Metoda Benka mirno in prijetno 
zaključil v noč pod milim nebom.

Prostor za Savinjo v svojih vsebi-
nah vabi vse željne plezanja, kole-
sarjenja, pohodništva, jamarstva, 

soteskanja, vožnje s kajakom in 
raftom ter letenja z jadralnim pada-
lom. Domačini se bodo družili z go-

sti, vsem pa bo rdeča nit ljubezen 
do narave. 

Slavica Tesovnik
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40 LET DRUŠTVA KMETIC ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE

Bistveno prispevale k razvoju kmetijstva in turizma 

Članice Društva kmetic Zgornje Savinjske doline so jubilej obeležile s priložnostno prireditvijo in 
občnim zborom v mozirskem kulturnem domu. (Foto: Marija Šukalo)

Društvo kmetic Zgornje Savinjske doline letos 
praznuje štiri desetletja svojega delovanja. Jubi-
lej so obeležile s priložnostno prireditvijo zadnjo 
aprilsko soboto v mozirskem kulturnem domu. 
Na slavnosti so nastopile Ljudske pevke Pušeljc, 
Silva Mlinar pa je recitirala pesem Marjane Rih-
ter. Podeljena so bila priznanja za dolgoletno de-
lo v društvu tako ustanovnim članicam kot pred-
sednicam krajevnih aktivov. 

Praznični dogodek je bil priložnost tudi za 
predstavitev zbornika, ki so mu dale pomenljiv 
naslov Orale smo ledino. Publikacija namreč 
predstavlja dogajanje v društvu od prvih začet-
kov do danes. V njej so avtorice predstavile or-
ganizirano delovanje kmečkih žena tako v Slo-
veniji kot v naši dolini. To obsega številna izobra-
ževanja, tečaje, druženja in ekskurzije. Svoje mi-
sli so poleg nekdanjega direktorja Zgornjesa-
vinjske kmetijske zadruge Mozirje Alojza Plazni-
ka prispevali tudi županja in župani naše doline. 
Publikacijo je uredila Marija Lebar. 

Čestitke in dobre želje so slavljenkam izrekli 

številni gostje. Vsi so si bili enotni, da so člani-
ce društva kmetic v štirih desetletjih svojega de-
lovanja bistveno prispevale k razvoju kmetijstva 
in turizma na kmetijah v naši dolini, saj se čla-

nice niso izobraževale samo »za štedilnik«, tem-
več tudi za številna druga področja, kot so zdra-
vstvena preventiva, higienski predpisi in drugo. 

Marija Šukalo

15 LET LJUDSKIH PEVK PUŠELJC

Nova zgoščenka in pester dobrodelni koncert

Ljubenski župan Franjo Naraločnik je z veseljem podprl dobrodelni namen koncerta in tudi sam zapel 
in zaigral s pevkami Pušeljc. (Foto: Marija Lebar)

V kulturni dvorani na Ljubnem ob Savinji so v 
sodelovanju s tamkajšnjim kulturnim društvom 
članice skupine Ljudske pevke Pušeljc pripravi-
le dobrodelni koncert. Ta je bil v petek, 25. apri-
la. Namenjen je bil petnajstletnici delovanja 
skupine in predstavitvi nove, že četrte zgoščen-
ke. Številni glasbeni gostje so dodobra razgiba-
li razpoloženje v dvorani. Ob tej priložnosti se je 
od sodelovanja v skupini poslovila članica Iva-
na Žvipelj.

V imenu mozirske izpostave Javnega sklada 
RS za kulturne dejavnosti se je pevkam za njihov 
trud zahvalila Simona Zadravec. Ob lepi obletni-
ci jim je predala jubilejno priznanje sklada. Pou-
darila je njihove zasluge za ohranjanje ljudske 
pesmi in se jim zahvalila za vse delo na podro-
čju kulture. Izrazila je upanje, da bodo tako na-
daljevale še naprej. 

Na odru so se zvrstile številne pevske skupine 
od blizu in daleč. Glasba je bila različnih zvrsti, 
vse od prave ljudske do avtorske. Tudi plesa ni 
manjkalo, saj so zaplesali člani Folklorne skupi-
ne iz Bočne. Članice skupine Pušeljc so za vsa-
ko nastopajočo skupino pripravile darilo: svojo 
novo zgoščenko. Na njej pojejo še v prvotni za-
sedbi: Ivana Žvipelj, Marjana Rihter, Betka Roč-
nik, Magda Ermenc in Dragica Vršnak, ki skupi-
no spremlja s harmoniko. 

Tokrat na odru ni bilo Ivane Žvipelj, ki se je sku-
pini pridružila sredi prireditve, da so skupaj za-
pele. Povedala je, da se od skupine poslavlja, 
ker ima druge cilje, tudi na področju kulture. V 

imenu vseh se ji je za sodelovanje zahvalila Bet-
ka Ročnik. Povezovalec Bojan Štrukelj je pri tem 
preletel bogato bero nastopov, ki so jih zapisale 
na svoj seznam v minulih petnajstih letih.

Njihovo delovanje se je začelo na Pokaži kaj 
znaš v Bočni. Ko je prikupno skupino pevk za-
gledal sodelavec Savinjskih novic Jože Miklavc, 
jim je dejal, da so lepe kot rožice in nastalo je 
ime Pušeljc, Miklavc pa je postal neuradni »bo-
ter« skupine. Prav zato so ga na tokratnem kon-
certu povabile na oder in še posebej nagradile. 

Pri zadnji pesmi se je dekletom iz Pušeljca na 
odru kot gostitelj pridružil še župan občine Ljub-
no Franjo Naraločnik s kitaro v roki, da so skupaj 

zapeli »ljubensko himno«, vsaki pa se je zahvalil 
s knjižnim darilom.

Za moralno in materialno podporo so se pev-
ke zahvalile tudi članom svojih družin, kajti šte-
vilne ure so preživele na vajah, na poti in na kon-
certih. Vrhunec njihovih gostovanj pa je bil go-
tovo obisk in nastopi na Kanarskih otokih, je bi-
lo rečeno.

Dodajmo, da vstopnine na prireditev ni bi-
lo. Vsi prostovoljni prispevki, ki so jih darova-
li obiskovalci, so bili predani za nakup reševal-
nega vozila Zgornjesavinjskega zdravstvene-
ga doma.

Marija Lebar
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Kresovanje v počastitev praznika dela

Tradicionalno kresovanje v Mozirju je vedno dobro obiskano. (Foto: Benjamin Kanjir)

Člani Športnega društva Mozirje so tradicional-
no na predvečer praznika dela organizirali kreso-
vanje. Zbrane ob športnih igriščih v Mozirju sta 
nagovorila predsednik društva Robert Klemenak 
in župan občine Mozirje Ivan Suhoveršnik.

Klemenak se je zahvalil za dobro udeležbo 
na vsakoletni prireditvi, ki jo športniki organizi-
rajo za vse občane in je le ena v dolgi vrsti de-
javnosti, ki jih člani društva izvajajo. Druženje je 
vse bolj pomembno, saj je razlogov za veselje v 
časih krize vse manj. Njegovim besedam se je 
pridružil tudi Suhoveršnik. Izpostavil je vrednoto 
dela in obžaloval dejstvo, da je vse več brezpo-
selnih. Ljudje so pridni in bi radi delali, pošteno 
plačanega dela pa je vse manj. 

Ob prasketanju ognja in njegovi toploti so se 
nato podkrepili z golažem, ki so ga skuhali člani 
društva in razdelili med obiskovalce.

Benjamin Kanjir

KLUB ZGORNJESAVINJSKIH ŠTUDENTOV

Na Flosfestu bo 
letos zažigala 

Siddharta
Prireditev Flosfest je v zadnjih letih dodobra 

znana tako v Zgornji Savinjski dolini kot po Slo-
veniji. Razlog za to so tudi številne znane glas-
bene zasedbe, ki gostujejo na odru v Vrbju na 
Ljubnem ob Savinji. Letošnji seznam glasbenih 
skupin bo prav gotovo razveselil marsikoga tudi 
malce starejšega in ne le študentsko populacijo. 
Po eminentnih imenih, ki so nastopila na Ljub-
nem, bo letos zvezda večera prav gotovo slo-
venska skupina Siddharta. V dvodnevnem pro-
gramu jim bodo kot glasbeni gostje družbo de-
lali Zablujena generacija, Mambo Kings in Fešta 
band. Razlogov za težko pričakovanje zadnjega 
vikenda v juliju tako ne bo manjkalo.

Štefka Sem

PLANINSKO DRUŠTVO NAZARJE

Kres zagorel 
tudi na Farbanci

Podmladek nazarskih planincev se je 
grel ob ognju. (Foto: TG)

V večeru pred 1. majem so kresovanje pri-
pravili tudi člani PD Nazarje. Kot vsako leto so 
se tudi tokrat zbrali pri društveni koči Farbanci 
in ob mraku prižgali kres. Okoli ognja, ki je pri-
jetno grel, so se z veseljem zbrali tako otroci kot 
odrasli.

TG

KRESOVANJE NA LAZAH

Praznovanje 1. maja z recitacijami

Na Lazah so kres naredili iz odpadnega lesa po 
žledolomu. (Foto: Marija Šukalo)

Na predvečer praznika dela so po Sloveni-
ji zagoreli kresovi. V Kokarjah so ogenj prižga-
li taborniki Rodu Sotočje Nazarje. Ob njem je bi-
lo slišati recitacije, povezane z delavskim prazni-
kom, in instrumentalno glasbo, ki so jih ob po-
moči starešine Zvonke Zakrajšek pripravili naj-
mlajši člani taborniške organizacije – medved-
ki in čebelice ter I zborček. 

Pozdravne besede so obiskovalcem namenili 
tako starešina Zakrajškova kot predsednica kra-

jevnega odbora Kokarje Andreja Zupan in župa-
nja Majda Podkrižnik. Tako Zupanova kot Pod-
križnikova sta udeležencem kresovanja zaželeli 
prijetno praznovanje delavskega praznika. 

Sicer pa kresovanje za nazarske tabornike ni 
bila edina počitniška aktivnost. Zadnjo aprilsko 
soboto so obeležili dan tabornikov in dan Ze-
mlje. Ob tej priložnosti so starejši taborniki uredi-
li okolico, mlajši pa so pripravili različne delavni-
ce na temo ekologije. 

Marija Šukalo
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Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

O naših prednikih (15)

KOLEDNIŠTVO 
(NADALJEVANJE)

V Lučah so »kralji« hodili za svoj praznik. Pra-
viloma so hodili že dan prej in na sam praznik. 
Peli so:

Iz jutrove dežele je prišla izza gore
na nova zvezda, prav lepo sveti se.

Mi, Sveti trije kralji, podamo se na pot,
gremo z veseljem to detece iskat.

Po mest Jeruzalem povprašamo skrbno
po temu detetu, ki je bilo rojeno.

Herodež se prestraši in pravi nam tako:
»Pojdite in iščite to detece mlado.

Ko ga boste našli, pridite nazaj
in popeljite me taj.«

OFIRANJA
Stara navada je bila, da so ob godovih sosed-

je prišli čestitat. Največkrat so čestitko odpeli, 
zraven je hodil godec. Kot primer čestitke bomo 
objavili tisto, ki so jo peli v Primožu.

Dober večer, Janez, Bog daj,
mi smo ti prišli ofirat' zdaj,
ker bo jutri tvoj god,
se boš reševal ti in tvoj rod.

Srečo, zdravja in veselja,
to želimo ti za god,
da bi dolgo še živel,
nas pa zmeraj rad imel.

Če misliš kaj dat', le hiti iskat,
saj ni treba veliko, 
dosti ne smemo nesti domov,
en liter vinca kuhan'ga, pa kapuna pečen'ga.

O STARIH MOLITVAH 
Zelo zanimive so tudi stare molitve. Posku-

šajmo se vživeti v čase, ko še ni bilo molitveni-
kov. Ob tem se moramo zavedati, da ljudje v ti-
stem obdobju še niso znali brati. Pozneje so se 
enotnih molitev učili v župnijskih šolah in cer-
kvah. Ljudske molitve pa so še vedno radi mo-
lili doma. V Krnici nad Lučami so mi poveda-
li tole molitev:

Molitev za bolnike
Sveti angel moj, stop' v cerkev na prostor moj.
Bodi tam pri sveti maši, moli Jezusa z menoj.
Pri darovanju mu položi mojo dušo na oltar,
moje delo in trpljenje, Večnemu ponudi dar.
Pri povzdigovanju moli v sveti hostiji Boga,
da razkrije v meni rane svoj'ga večnega srca.
Vernim dušam, mojim rajnim, nesi sveto re-

šnjo kri,
grešnika in umirajoče z njo poškropi.
Prosi, da ves svet deležen svetih mašnih bo 

sadov, 
meni pa na dom prinesi svete maše blago-

slov.

Molitev iz okolice Solčave
Moj ljubi zvesti desni angel varuh bod' z menoj,
moj patron bod' pred menoj,

Jezus bod' sred' moj'ga srca,
vižujte me, ohranite me,
varujte me na mojo zadnjo uro.

Večerna molitev iz okolice Luč 
(zapisala Ema Plavec)

Marija je dol legla in zaspala. Jezus je mimo 
šel in vprašal: »Moja mati, kaj delate? Al' spite al' 
bedite?« 

»Jaz ne spim, jaz bedim. Jaz svoje strašne sa-
nje premišljujem. Men' se sanjalo je, da so tebe 
zvezali, k sodbi gnali, sedemdesetkrat na zemljo 
padel, devetkrat umirajoč' bil.« 

»Moja mati, vaše sanje so resnične, moje be-
sede so pravične. Kir bo to molitev modlil, ne bo 
nikoli v vodi utonil, peklenski ogenj se ne bo ve-
selil, pri Bogu na vekomaj – amen.«

Kako so se nekoč prekrižali
Jezus Nazarenski (križ na čelu),
Kralje teh Judov (križ na ustih), 
Sin David (križ na prsih),

usmili se mene in vseh 'bogih
vernih duš v vicah. Amen.

Molitev ob hudi uri
'zvoljena angelska devica, presvetega rožne-

ga venca kraljica,
bodi pozdravljena , bodi posvečena. bodi ča-

ščena stotaužentkrat.

Bodi pozdravljen, počaščen in posvečen tvoj 
sin Jezus Kristus,

tvoj ženin sveti Jožef, tvoja mati sveta Ana, 
tvoj oče sveti Johan.

Temu je sledil še očenaš. Ta molitev je iz 
predela Rečice. Ko sem zbiral podatke pri lju-
deh, mi je molitev povedala Marija Klemše iz 
Spodnje Rečice. Nekoliko čudno se sliši v mo-

litvi imenovanje sveti Johan. Verjetno je mišljen 
sveti Janez.

Kvatrna nedelja 
(molitev je iz okolice Gornjega 

Grada)
Ljuba kvatrna nedelja je šla po polju in je pri-

šla do enega križa. Je dol pokleknila in molila. 
Vsi romarji so mimo šli, ji je vsak lep govor dal. 
Sam Jezus je pa mimo šel, ji pa nobenega govo-
ra ni dal. Ljuba kvatrna nedelja se je tako močno 
razžalostila, da je take solze takala, kot 'ne vin-
ske jagode. Jezus se nazaj ozre in ji reče: »Ljuba 
kvatrna nedelja, meni se tak' močno mudi na go-
re mašo brat', ker je ni b'lo in je ne bo, če na so-
dni dan taka bo! Kir bo pri tej maši stal, se ne bo 
hude sodbe bal. Mašo bom bral za vse ljudi, da 
bi greha rešeni b'li.«

Take molitve so očitno zelo stare, zaslužijo pa 
omembo, ker lahko iz vsebine povzamemo mi-
šljenje davnih rodov naših ljudi. 

Pogreb Martinčeve dečle v Lučah okoli leta 1929
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9. FLETN' DOPOUDNI V SOLČAVI

Navduševali s slovenskimi in dalmatinskimi pesmimi

Šlukuc (drugi z leve) je nagovarjal Šlukico, da naj ostane v Solčavi, da bosta skupaj kašljala in tablete 
jemala, pa še Slavek (prvi z desne) lahko ostane z njima. (Foto: Marija Šukalo)

Mešani pevski zbor Tisa je obiskovalcem zapel Pet čevljem merim, palcev pet ... in navdušil. 
(Foto: Marija Šukalo)

Velikonočni ponedeljek so v Solčavi popestri-
li člani Kulturnega društva Franc Herle. Pripravili 
so Flet'n dopoudni in že devetič zapovrstjo ob ve-
likonočnih praznikih nasmejali in navdušili šte-
vilne obiskovalce. 

Ponovno se je odprla gostilna pod Turnci, Tur-
nuc pa je jamral in jamral zaradi davka na ne-
premičnine, davka na dodano vrednost ... Tarna-
nje je prekinil Šlukuc, ki je letos prišel v sprem-
stvu fanta. Tega je dobil na recept, da mu šteje 
zdravila in pomaga pri hoji, kadar je njegov ko-
rak težak pri odhodu iz gostilne. 

Stalna gosta sta bila tudi Ljubljančana, ki še 
vedno nista uspela razumeti življenja na pode-
želju. Po treh letih bivanja v domu starejših v Ma-
riboru je na obisk prišla Šlukica v spremstvu Sla-

veka iz Prekmurja. Slednjega so ji dodelili v po-
moč za prehod čez cesto ali pri šopingu različ-
nih medicinskih aparatov in pripomočkov. 

Dogajanje na odru so popestrili pevci in pev-
ke. Turnuca so navduševali ljudske pevke iz Sol-
čave, domači mešani pevski zbor Tisa, Šorleki, 
kvartet Jutro z Jezerskega, oktet Žetev iz Luč, pri-
ložnostni ansambel, ki so ga ustanovili kar v go-
stilni, in ansambel Mikanas. Program nastopa-
jočih je obsegal slovenske narodne in ponaro-
dele pesmi ter dalmatinske napeve.

Da prireditev ni bila le hrana za dušo temveč 
tudi za želodec, so poskrbele solčavske gospo-
dinje, ki so na mize postavile velikonočne slane 
in sladke dobrote. 

Marija Šukalo

OSNOVNA ŠOLA BLAŽA ARNIČA LUČE

Učna ura glasbe z Big band Orkestrom 
Slovenske vojske

Dirigent Rudolf Strnad se je izkazal za pravega 
zabavljača in navdušil učence. 

(Foto: Štefka Sem)

V Lučah je sredi aprila gostoval Big band Or-
kester Slovenske vojske. Njihovega koncerta so 
se udeležili učenci Osnovne šole Blaža Arniča. 
Glasbeniki so jim pripravili sprehod skozi glas-
beno zgodovino 20. stoletja oziroma učno uro 
spoznavanja glasbenih zvrsti, nad katero so bili 
učenci navdušeni. 

Big band je šolarje popeljali v svet glasbe od 
samih začetkov swinga, bluesa, funka soula, ro-
kenrola, popa do današnje popularne glasbe. 
Dirigent, pevec, kitarist in povezovalec progra-
ma Rudolf Strnad, je navdušil s svojo sposob-
nostjo imitiranja posameznih glasbenih legend. 
Glasbeno popotovanje je s svojim glasom pope-
strila tudi njihova pevka Katja Rihter, kot gostja 
pa je na oder stopila pevka Gorenjskega kvinte-
ta lučkih korenin Saša Zamernik.

Kot je uvodoma povedala ravnateljica Andre-
ja Urh, ima orkester poleg ostalih tudi pomemb-
no vlogo v izobraževalnih procesih. Gostujejo na 

številnih šolah ter s tem mlade navdušujejo tako 
nad glasbo kot vojaškimi poklici.

Štefka Sem
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PRAZNOVANJE 1. MAJA NA GOLTEH

Načrtujejo športno oživitev akumulacijskega jezera

Na terasi hotela se je zbrala pisana množica obiskovalcev Golt. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Na terasi hotela na Golteh je na 
praznik dela ob zvokih ansambla 
Golte potekalo tradicionalno za-
bavno druženje. Planinci in osta-
li obiskovalci so uživali in zaplesa-
li ob zvokih glasbe, pregnalo pa jih 
ni niti nič kaj majsko, ampak bolj 
ali manj muhasto aprilsko vreme 
z mešanjem sonca, vetra in dežja.

MAŠA, GOVORA IN ZABAVA
Mnoge je premamil jutranji pra-

znični pogled na s soncem obsi-
jano planino. Na vrh je ob tej pri-
ložnosti vozila gondola, marsikdo 
pa se je poslužil jeklenega konjička 
in preizkusil cesto, ki vodi iz doline 
vse do hotela. Najpogumnejši so 
se na vrh odpravili s kolesi ali peš 
po urejeni planinski poti. 

Na 1. maj je ob kapeli Jezusa Do-
brega pastirja v Moravi vsako leto 
tudi maša, ki privabi ljudi od blizu in 
daleč. Tokrat jo je daroval mozirski 
župnik Sandi Koren, ki se je v nago-
voru vernikom dotaknil vrednote de-
la in vzgleda Jožefa Delavca. 

Večina tistih, ki so bili pri kapeli, 
je nato odšla proti hotelu, kjer se je 

li obiskovalce tudi izven zimske se-
zone. Ena izmed njih je organizira-
nje tematskih dni in vikendov. Ne-
kateri so se že dobro prijeli, drugi 
so pred tem, da dobijo svoj prostor 
na koledarju. Od jutri naprej bo re-
dno ob vikendih vozila tudi gondol-
ska žičnica, zato bo možnosti za 
obisk tudi zavoljo tega še več. Jutri 
se bodo na Golteh s pohodi in pre-
davanji pridružili obeležitvi svetov-
nega dneva gibanja. Od 25. junija 
naprej do konca avgusta bo gon-
dolska povezava obratovala vsa-
kodnevno. 

Domala vsak vikend bodo obele-
žili nova prireditev, bolj ali manj bo-
do športno obarvane. Na Golteh se 
bodo trudili, da bi razširili ponud-
bo pohodništva in gorskega kole-
sarjenja. V letošnjem letu načrtuje-
jo športno oživitev akumulacijske-
ga jezera in na njem izvedbo različ-
nih aktivnosti. V njegovi okolici bodo 
uredili piknik prostore. Alpski vrt je iz 
leta v leto bogatejši z najrazličnejši-
mi vrstami cvetja, kar še dopolnjuje 
lepoto tega dela planine. 

Benjamin Kanjir

zabava že začela. Ansambel Golte 
je ubiral ubrane tone, plesišče je bi-
lo polno. Zbrani so prisluhnili poz-
dravnim besedam vodje gostin-
stva na Golteh Mateja Krošlja, v na-
daljevanju pa tudi besedam župa-
na občine Mozirje Ivana Suhover-
šnika. 

NAČRTI ZA POLETNO SEZONO NA 
GOLTEH

Za Zimsko-letnim turističnim 
centrom Golte je dokaj uspešna 

zimska sezona. Čeprav je bilo 
manj s snegom bogatih dni, kar 
posledično pomeni manj obisko-
valcev, uspehi niso izostali. Med 
drugim je bilo smučišče že četrto 
leto zapored razglašeno za najbolj-
še v kategoriji srednje velikih smu-
čarskih centrov. 

Velik izziv za zaposlene na Gol-
teh je poletna sezona. Slednja še 
vedno ne dosega rezultatov, kot 
bi jih lahko, zato iščejo vedno no-
ve pristope, ki bi v planino privabi-

15. PRVOMAJSKI POHOD NA ČRETO

Prijateljsko srečanje pohodnikov z nazarske in 
vranske strani

Kulturni program so s pomočjo mentorice Martine Zakrajšek pripravili učenci podružnične šole Šmartno ob Dreti. 
(Foto: Tatiana Golob)

Krajevni odbor Kokarje je v sode-
lovanju s Planinskim društvom Na-
zarje tudi na letošnji 1. maj organi-
ziral tradicionalni pohod na Čreto, 
ki se ga je letos udeležilo preko sto 
pohodnikov. V organizirani obliki 
so se prvič podali na Čreto 1. maja 
leta 1999, kar pomeni, da »pohod 
prijateljstva«, kot so ga poimenova-
li prvi organizatorji, letos praznuje 
svoj 15. jubilej.

Kot vedno so se zbrali na Lazah, 
kjer so jih organizatorji pozdravili v 
lepem jutru. Pot jih je vodila mimo 
kmetije Krapletovih. Vrh Črete so 
pohodniki dosegli pred pričetkom 
maše v cerkvi Sv. Katarine, katere 
so se nekateri udeležili, drugi pa so 
na začetek kulturnega programa 
počakali na koči Planinskega dru-
štva Vransko. 

V tem času se je ob cerkvici 
zbralo še lepo število pohodnikov 
z vranske strani in številni drugi, 

ki so se želeli udeležiti slovesnosti 
ob spomeniku padlim borcem 13. 
brigade Mirka Bračiča v sovražni 
ofenzivi na Čreti. 

Kulturni program s petjem in re-
citacijami so s pomočjo mentorice 
Martine Zakrajšek letos pripravili 

učenci podružnične šole Šmartno 
ob Dreti OŠ Nazarje. Številne zbra-
ne so nagovorili predsednica kra-
jevne skupnosti Andreja Zupan, žu-
pan občine Vransko Franc Sušnik 
in županja občine Nazarje Majda 
Podkrižnik. Vsi trije so zbrane po-

zvali k negovanju dobrih medčlo-
veških odnosov, k spoštovanju de-
lavskih pravic in k ohranjanju pozi-
tivizma, ki ga v času, ko se gospo-
darska kriza vendarle umirja, še 
vedno potrebujemo.

Tatiana Golob
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OBČINA GORNJI GRAD IN LJUDSKA UNIVERZA VELENJE

Izviren pristop k pripravi velikonočnih jedi

Zadovoljne udeleženke tečaja v družbi kuharja Gregorja Audiča (šesti z desne) in 
župana Stanka Ogradija. (Foto: ŠS)

Zadnji dogodek v okviru štirih druženj na gor-
njegrajski šoli je pripadel kuharju in kuhanju. V 
družbi petnajstih udeleženk in župana Stanka 
Ogradija je moderen velikonočni jedilnik pred-
stavil kuhar Gregor Audič iz Žalca. Audič je po-
leg kuhanja zapisan še turističnemu vodenju in 
organiziranju dogodkov, je tudi strasten popo-
tnik, fotograf in pisatelj. Pet izvirnih jedi so ude-
leženci pripravili s svojim pridihom in bili nad iz-
branimi okusi navdušeni.

Moderen velikonočni jedilnik je med drugim za-
jemal šunko v testu in kremno grahovo juho s ste-
peno smetano. Jedi so nastajale po navodilih ku-
harja, vsaka skupina pa je dala jedem svoj prio-
kus in upoštevala svoje zamisli. Audič je imel za 
svoje kuharske vajence veliko pohvalnih besed, 
zanimiv ter izviren pristop k pripravi pa bodo ude-
leženci z veseljem uporabili tudi v domači kuhinji.

Štefka Sem

ZAVOD ZA GOZDOVE SLOVENIJE

Postopek za odstrel 
medveda še teče

Pred časom smo pisali o medve-
du, ki se je udomačil nad Lučami in 
povzročil že kar nekaj škode. Vodja 
odseka za gozdne živali in lovstvo 
na nazarski območni enoti Zavoda 
za gozdove Slovenije (ZGS) Marija 
Sodja Kladnik je povedala, da ima-
jo v tem tednu vse udeležene stra-
ni v postopku predloga za odstrel 
ustno obravnavo. Kot predstavnica 
ZGS bo obrazložila, zakaj je odstrel 
medveda potreben. 

Sicer se z odstrelom strinja ve-
čina udeležencev v postopku, to 

so pašne skupnosti, Občina Lu-
če, Zavod RS za varstvo narave in 
ZGS, ne strinja pa se društvo Dina-
ricum, ki predlaga varovanje ovc z 
električnimi ograjami in označitev 
medveda z ovratnico, s katero bi 
lahko spremljali njegovo gibanje, 
za kar pa Sodja Kladnikova me-
ni, da je praktično nemogoče iz-
vesti. V kolikor bo odločitev gle-
de odstrela pozitivna, bi lahko bi-
la odločba izdana v roku enega 
meseca.

Štefka Sem

POPRAVEK INFORMACIJE

V Savinjskih novicah št. 18 je 
bil na strani 12 objavljen članek o 
občnem zboru Območnega zdru-
ženja veteranov vojne za Sloveni-
jo Zgornjesavinjsko-Zadrečke doli-
ne. V omenjenem članku je prišlo 
do napak, saj sem zapisal, da je 
dve desetletji organiziranega delo-
vanja praznovalo Območno zdru-
ženje veteranov vojne za Sloveni-
jo Zgornjesavinjsko-Zadrečke do-
line (OZ VVS ZSZD), kar pa ne dr-
ži. Ta jubilej je praznovala Zveza ve-
teranov vojne za Slovenijo (ZVVS), 
ki je ob tej priložnosti s strani pred-
sednika države prejela srebrni red 
za zasluge. Najzaslužnejši posa-
mezniki, ne pa tudi ustanovni čla-
ni, saj so slednji območna veteran-

ska združenja, so prejeli zahvalne 
listine. OZ VVS ZSZD je v minulem 
letu sodelovalo s Policijskim vete-
ranskim društvom Sever za celjsko 
območje – odbor Mozirje in Zdru-
ženjem borcev za vrednote NOB 
Mozirje. Dejavnost OZ VVS ZSZD je 
v minulem letu poleg petih zgornje-
savinjskih občin sofinancirala tudi 
Zveza veteranov vojne za Sloveni-
jo. Bivše predsedstvo OZ VVS ZSZD 
je pripravilo predlog nosilcev funk-
cij v novem mandatnem obdobju. 
Poleg predsednika so bili na obč-
nem zboru izvoljeni tudi ostali člani 
predsedstva, člani nadzornega od-
bora in člani častnega razsodišča 
OZ VVS ZSZD. 

Benjamin Kanjir

KRAJEVNA SKUPNOST KOKARJE

Zgodba lonca iz kokarskega konca

Udeleženci na delavnici so oblikovali različne posode in druge izdelke. 
(Foto: Tatiana Golob)

V Krajevni skupnosti Kokarje se 
aktivno pripravljajo na prvo pra-
znovanje krajevnega praznika na 
nov datum 26. maja, ki bo hkrati 
namenjen praznovanju Lončarske-
ga praznika. V ta namen so mesec 
dni prej pripravili lončarsko delav-
nico Zgodbe lonca in pričeli izdelo-
vati glinene izdelke za razstavo ob 
Lončarskem prazniku.

Delavnico je organiziral kra-
jevni odbor v sodelovanju z aka-
demskim slikarjem Urošem Po-
točnikom, ki na OŠ Nazarje po-

učuje likovno umetnost. Potoč-
nik je na delavnico prinesel več 
vrst gline in zbranim na delavni-
ci predstavil osnove oblikovanja 
iz te naravne mase. Udeleženci 
na delavnici, prišli so tako otroci 
kot odrasli, so po svojem navdihu 
in s pomočjo mentorja Potočnika 
oblikovali različne posode in dru-
ge izdelke. Te bodo ob prazniku 
v Kokarjah razstavili in tako svojo 
ustvarjalno žilico predstavili širši 
javnosti.

Tatiana Golob



Ljudje in dogodki, Voščila, Oglasi

V tokratni rubriki Stilski izziv vam predstavlja-
mo mamico dveh otrok Nevenko Kramer iz Mo-
zirja, ki je po poklicu socialna oskrbovalka, pro-
sti čas, ki ga ima ob dvoletnem nadobudnežu ze-
lo malo, rada izkoristi za klepet s prijateljicami ob 
dobri kavi.

Frizerka Urška Zorin je v frizerskem salonu HG 
gospe Nevenki lase modno, stopničasto skrajša-
la in osvežila barvo s svetlejšimi toni. S svetlejši-
mi toni je nadaljevala tudi vizažistka Natalija Plan-
kl pri ličenju, oči pa poudarila z umetnimi trepalni-
cami. Stilistka Nina B. Felicijan je za postavno iz-
zivalko izbrala oblačila živih barv, modnih to po-
mlad, v kombinaciji s čevlji iz trgovine Jurček. Ce-
lotno dogajanje je v objektiv ujela fotografinja Ur-
ška Hrastnik.

Vas drage bralke in bralci pa vabimo, da izkoristi-
te še zadnjo priložnost pred poletjem, se prijavite s 
prijavnico iz Savinjskih novic in spremenite svoj stil.

Stilski izziv

Prej

Potem

Savinjske novice št. 19, 9. maj 2014 17



Gospodarstvo, Organizacije, Ljudje in dogodki

Savinjske novice št. 19, 9. maj 201418

GOBARSKI SEZONI NA POT

Marjanu Grofelniku se je kar smejalo iz pletene 
košare

Največji primerek je meril okrog 24 cm. 
(Foto: Jože Miklavc)

Potem ko je netipično vreme spodbudilo ve-
getacijo in zgodnjo rast v letošnji pomladi, po-
znavalci menijo, da narava »prehiteva« kar 
dva tedna, so do svojih prvih trofej prišli tudi 
gobarji. Po marčnicah, smrekovih storževkah 
in marčnih polževkah, te nabira le malo naj-
bolj »zapečenih« ljubiteljev gobarjenja, so sre-

ta. Podobna, a večja od nje, je velika okroglo-
glava Morchella rotunda. Ker jih povprečni po-
znavalci ne poznajo dovolj dobro, je prav, če 
jih za potrebe v kulinariki obravnavajo kot po-
gojno užitne (prekuhane ali popražene posta-
nejo užitne in v manjših količinah normalno 
prebavljive). 

Medtem ko je bila lanska pomlad skopa s to 
vrsto gob, je nekatere letos kar presenetila obil-
na pojavnost spomladanskih smrčkov. Tako je 
strasten gobar Marjan Grofelnik iz Novih Lok od-
kril izjemno lepe, rekordno velike primerke. Le 
ugibamo lahko, kje jih je pobiral (še vedno ve-
lja dnevna količina na osebo le 2 kg). Nesebič-
no je nabrane gobe razdelil med sosede in prija-
telje, saj je mnenja, da so le sveže najboljše. Vsi, 
ki so jih dobili v dar, mu niso bili nevoščljivi kapi-
talnega »plena«.

Jože Miklavc

Pomladni smrčki v rokah Marjana Grofelnika so 
končali v loncih prijateljev. (Foto: JM)

ČEBELARSKA DRUŽINA KOKARJE

Novi panoji za 
promocijo in 
obveščanje

Oblika panoja predstavlja stiliziran značilen 
slovenski čebelnjak. (Foto: Marija Lebar)

MIHAEL FAJFAR PRIDELA LETNO MED PET IN SEDEM TISOČ LITRI ODLIČNIH VIN

Vrhunska vina iz Kolovrata 

Mihael Fajfar: »Vinogradnik mora biti predvsem 
odličen kletar« (Foto: Jože Miklavc)

Na turistični kmetiji Mihaela Fajfarja v Slati-
nah pri Šmartnem ob Paki je posebna komisi-
ja Vinogradniškega društva iz Šmartnega pod 
vodstvom mag. Antona Vodovnika ocenjevala 
vina lanskega letnika. V društvo so od lanske-
ga leta vključeni tudi nekateri člani iz Zgornje Sa-
vinjske doline. 

Med 32 ocenjevanimi vzorci je prejel najviš-
jo oceno redne trgatve letnika 2013 kerner Alojza 
Slemenška s kar 18,42 točke. Najvišjo oceno po-
zne trgatve je prejel dišeči traminec Mihaela Fajfar-
ja 18,76 točke, isti pridelovalec, trški viničar občine 
Mozirje, pa je za kar tri druga vina iz vinogradov v 
Ljubiji prejel za rumeni muškat letnik 2010 18,54, 
za rumeni muškat letnik 2013 18,30 in za modro 
frankinjo letnik 2013 18,16 točke od možnih 20. 

Vodovnik je po zaključku ocenjevanja pove-
dal, da so vina odlične kakovosti in da je dolgo-
letno izobraževanje članov na tem vinorodnem 
območju že vrsto let nazaj obrodilo dobre re-
zultate. Tako so tudi ocene vin letnika 2013 ze-

lo spodbudne (povprečna ocena kar 18,06), za 
nekatere vzorce tudi prestižne za tako nenava-
dne vremenske razmere.

Jože Miklavc

di aprila pognale priljubljene gobice pomladni 
smrčki ali mavrahi (tudi preslica, irs, jirs in pru-
snik) ter manj znani in pogojno užitni spomla-
danski hrčki (Gyromitra esculenta), ki so suro-
vi smrtno nevarni. 

Obe skupini gob imata več podskupin, zato 
jih razločujejo le največji poznavalci. Bolj zna-
na, užitna in najboljša za izboljševanje oku-
sa v kulinariki, je menda Morchella esculen-

Pred domom kulture v Nazarjah so člani kokar-
ske čebelarske družine postavili oglasni pano. Ta 
bo namenjen promociji čebelarstva in obvešča-
nju krajanov o dejavnosti tukajšnjih čebelarjev, ki 
jih skozi leto ni malo. Enake panoje so postavili tu-
di v Šmartnem ob Dreti, Kokarjah in Pustem Polju. 
Panoje so izdelali in postavili čebelarji sami, kriti-
no in krovska dela pa je brezplačno prispeval sa-
mostojni podjetnik Jani Slemenšek iz Ljubije.

Tudi letos je za člani kokarske čebelarske dru-
žine že več delovnih akcij, s katerimi bogatijo 
svojo društveno dejavnost. Tako so v pomladnih 
dneh, kot že vse, od kar je na Črnivcu pred le-
ti gospodaril katastrofalni vihar, tudi letos v so-
delovanju z nazarsko območno enoto Zavoda 
za gozdove Slovenije pomagali pri pogozdova-
nju. Te delovne akcije se po besedah predsedni-
ka ČD Kokarje Franja Podrižnika člani vsako le-
to z veseljem udeležijo, saj je gozd pomemben 
vir čebeljih paš. 

Marija Lebar
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POMLADNI KONCERT Z NINO PUŠLAR

Ujela svoje sanje in delila znanje z mozirskimi 
osnovnošolci 

Z Nino Pušlar je nastopil tudi otroški pevski zbor mozirske osnovne šole pod vodstvom Lijane 
Blagovič. (Foto: Marija Šukalo) 

V mozirskem kulturnem domu so pripravili 
Pomladni koncert z Nino Pušlar. Na njem so kot 
gostje nastopili pevke in pevci otroškega pev-

skega zbora mozirske osnovne šole pod vod-
stvom Lijane Blagovič. 

Pušlarjeva je pričela svojo glasbeno pot že v 

otroških letih. Takrat je večino časa posvetila pe-
tju v različnih zborih in se urila v glasbenem na-
stopanju. Hkrati je intenzivno širila svoja glasbe-
na znanja z učenjem flavte, danes pa se uspe-
šno uči igranja klavirja. Po nastopu v Bitki talen-
tov pred devetimi leti je njena popularnost rasla. 
Uspešno je nastopala in sodelovala s priznani-
mi slovenskimi in tujimi glasbeniki. 

V Mozirju se je predstavila s skladbami z 
vseh svojih zgoščenk. Navdušeni nad njenim 
izvajanjem so gledalci z njo zapeli. Prijeten za 
oči in ušesa je bil tudi nastop mozirskih otrok. 
Ti so s Pušlarjevo zapeli kar nekaj pesmi. Na 
odru so se gostji pridružile tudi mlade pevke 
Sara, Iza in Mojca. Vokalistke so požele bučen 
aplavz.

V »podaljšku« je na oder stopil tudi »krivec« za 
prihod Nine Pušlar v Mozirje, Matic Mežnar in z 
njo zapel v duetu. Njeno pesem Svet je tvoj so 
ob zaključku koncerta znali skoraj vsi v dvora-
ni. Z njo je sporočala Ujemi svoje sanje, deli svo-
je znanje, najdi svojo pot … Sodeč po odzivu pu-
blike je Pušlarjeva uspela najti pot v srca mozir-
skih poslušalcev.

Marija Šukalo

Občina Gornji Grad v svojem imenu in po pooblasti-
lu Atrij stanovanjska zadruga z.o.o. na podlagi javnega 
razpisa za oddajo neprofitnih stanovanj v najem (obja-
vljenega na spletni strani: www.gornji-grad.si) objavlja

JAVNI POZIV
za oddajo vlog za dodelitev neprofitnih stanovanj v najem

Predmet razpisa so:
1. garsonjera, v izmeri 26,19 m2, Novo naselje 2, Gornji Grad 
2. enosobno stanovanje, v izmeri 46,32 m2 in pomožnim prosto-

rom 12,43 m2, Attemsov trg 32, Gornji Grad
3. trosobno stanovanje, v izmeri 137,26 m2, Attemsov trg 23, Gor-

nji Grad.

Razpisni postopek:
1. Na razpis se lahko prijavijo prosilci, ki imajo stalno bivališče v Ob-

čini Gornji Grad in so državljani Republike Slovenije.
2. Čas razpisa je od 09. do vključno 23. maja 2014, do 12.00 ure.
3. Razpisne pogoje in vlogo dobijo prosilci na sedežu Občine Gor-

nji Grad, Attemsov trg 3, Gornji Grad in na spletni strani občine: www.
gornji-grad.si.

4. Pisne vloge s priloženo ustrezno dokumentacijo se vložijo oseb-
no ali po pošti v zaprti kuverti s pripisom »Vloga za dodelitev neprofi-
tnega stanovanja – NE ODPIRAJ« na naslov: Občina Gornji Grad, At-
temsov trg 3, Gornji Grad.

Dodatne informacije lahko dobite na telefonski številki (03) 839-18-
50, Erika Podbrežnik.

OBČINA GORNJI GRAD

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazni-
ki: od 7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. 
ure, sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO

Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob so-
botah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tu-
di za državne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so 
možni tudi zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.

Naročniki Savinjskih novic imajo 
15% POPUST pri objavah zahval in čestitk.
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POLKINE ZVEZDICE TUDI IZ MOZIRJA

Katja Brezovnik zmagovalka komisije

Tudi Nika Jevšnik se je uvrstila v finale za 
»Polkine zvezdice«.

Katja Brezovnik (levo) je prepričala strokovno 
komisijo in za svoj zmagovalni nastop prejela 

številne čestitke.

Nika Jevšnik in Katja Brezovnik iz Osnovne šo-
le Mozirje sta se izmed še treh tekmovalk uvrsti-
li v finale TV oddaje Polka in Majolka, ki je pote-
kalo aprila v Dobovi, v občini Brežice. Premaga-
li sta tremo in utrujenost od poti in odlično zasto-
pali ime svoje občine Mozirje. Zelo prijetni so bi-
li tudi nastopi drugih tekmovalcev, zato je imela 
strokovna komisija izredno težko nalogo – izbra-
ti enega najboljšega. Pa je izbrala: Katjo Brezov-
nik iz Radegunde. 

V mesecu marcu je gostovala oddaja Polka 
in majolka s tremi snemanji v mozirskem kul-
turnem domu. V eni izmed posnetih oddaj so 
se predstavljali tudi mladi pevski talenti Osnov-
ne šole Mozirje. Od tu sta se Nika in Katja uvrsti-
li v finale za »Polkine zvezdice«. Morda sta bili v 
Dobovi nekoliko v prednosti pred drugimi, saj je 

PRI NATEČAJU CINKARNE CELJE SODELOVALE TUDI ŠOLE ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE

Osnovnošolci izdelali klopi iz palet in kolaže iz 
odpadnega papirja 

Mozirski gaj krasijo izdelki natečaja Cinkarne Celje za osnovnošolce. (Foto: Blaž Črepinšek)

Cinkarna Celje, katere del je tudi poslovna 
enota Kemija Mozirje, je letos pripravila že šesti 
natečaj za osnovnošolce. Na njem je sodelovalo 
kar 30 šol iz celjske regije, pri natečaju pa vedno 
sodelujejo tudi šole Zgornje Savinjske doline. 

Tokratna rdeča nit natečaja je bila skrb za ohra-
njanje dreves oziroma recikliranje izdelkov iz tega 
naravnega vira. Učenci so se soočili z izzivom, ka-
ko iz lesenih palet narediti klop in kako odpadni 
papir ponovno uporabiti za kolaž. Njihova dela so 
tudi tokrat presegla pričakovanja, izdelali so 30 
lepih in uporabnih klopi in 135 kolažev. Razstava 
izdelkov je v Mozirskem gaju, kjer je potekala do-
bro obiskana zaključna prireditev natečaja.

Barbara Rozoničnik

VRTEC TULIPAN 

Na obisku v trgovini v Mozirju

Vrtec s trgovino sodeluje 
že nekaj let in tako se je 
letos vključil v projekt Radi 
delamo dobro.

Da otroška ustvarjalnost ne po-
zna meja, so znova dokazali otro-
ci vseh starostnih obdobij iz vrtca 
Tulipan v Mozirju. S svojim likovnim 
ustvarjanjem so v deželo priklicali 
pomlad. Njihova dela lahko obi-
skovalci trgovine Mercator v Mozir-
ju vidijo v avli. 

Vrtec s trgovino sodeluje že 
nekaj let in tako se je letos vklju-
čil v projekt Radi delamo dobro. 
V tem projektu gre za zbiranje 
glasov – žetonov občanov. Do-

nacijo, ki bi jo morebiti vrtec Tu-
lipan dobil, bi porabil za uredi-
tev travnate površine igrišča za 
otroke.

Boža Slemenšek

z njima »nastopalo« in navijalo iz dvorane za cel 
avtobus mozirskih navijačev. 

Ivana Žvipelj Živa
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STRELSKO DRUŠTVO MOZIRJE

Ob mozirskem občinskem 
prazniku zmaga v Velenje

Sebastjan Brinovšek (levo) je prejel priznanje 
za osvojeno drugo mesto od predsednika 

Strelskega društva Mozirje Draga Poličnika. 
(Fotodokumentacija SD Mozirje)

V Mozirju so se aprila zvrstile prireditve v po-
častitev občinskega praznika. Praznovanju se je 
priključilo tudi mozirsko strelsko društvo in v so-
boto, 19. aprila, organiziralo šesto tekmovanje s 
standardno zračno puško match 60. K sodelo-
vanju so bili povabljeni strelci iz Zgornje Savinj-
ske in Šaleške doline.

Za rezultat je štelo 60 strelov v 12 tarč. Tekmo-
vanje je strelski maraton, v katerem morajo strel-
ci pokazati veliko koncentracije in natančnosti v 
eni uri. Predsednik SD Mozirje Drago Poličnik je 
ob koncu tekmovanja podelil medalje in prizna-
nja najboljšim. Zmagal je član SD Knapi iz Ve-
lenja Milan Hrovat, ki je dosegel 513 krogov od 
600 možnih. Drugi je bil član SD Mozirje Seba-
stjan Brinovšek, ki je dosegel enak rezultat kot 
tretjeuvrščeni Robert Borovnik, član SD Knapi, in 
sicer 504 kroge, vendar je zadel več desetic, kar 
je odločilo dobitnika srebrne medalje.

Strelska sezona se je s tem tekmovanjem izte-
kla. Strelci bodo ponovno aktivni jeseni ob začet-
ku strelske lige, ki jo že vrsto let organizira mozir-
sko strelsko društvo.

Roman Mežnar

POHOD OB PRAZNIKU OBČINE MOZIRJE

Pohodniki tokrat po Lepi Njivi

Okoli sedemdeset občanov je spremljalo muhasto aprilsko vreme. (Foto: Benjamin Kanjir)

V okviru letošnjega praznika mozirske občine 
je zopet potekal pohod, ki se ga je udeležilo oko-
li sedemdeset občanov. 26. aprila so se podali 
na novo označeno in markirano občinsko peš-
pot po Lepi Njivi.

Pohodniki so se zbrali pred upravnim cen-
trom, nato pa se najprej podali do igrišča, ki ga 
upravlja Športno društvo Ljubija. Tam se jim je 
pridružilo še lepo število domačinov. Ob začet-
ku je vreme upravičilo sloves muhastega aprila 
in je udeležence najprej poškropil dež, nato jih je 
občasno le obsijalo sonce. 

Pohodniki so se pod vodstvom planincev poda-
li na pot po Ljubijskem grabnu. Pred Mlačnikom so 
se v križišču obrnili desno in se sprehodili v hrib in 
skozi Lokove. Tam so šli zopet desno in po cesti do 
Ržiš in Zavarš, od tam pa na Kolovrat. Na vrhu so 
se spustili še enkrat desno po hribu navzdol in po-
hod po dobrih treh urah zaključili na športnem igri-
šču, kjer so ga tudi pričeli. Ekipa domačih preizku-
šenih kuharjev je poskrbela za toplo okrepčilo v 
obliki golaža. Rahlo utrujeni so se udeleženci po-
hoda družili še dolgo v sobotni popoldan.

Benjamin Kanjir

STRELSKA TEKMA Z MALOKALIBRSKO PUŠKO 

Zmaga 
Bezovšku, ki vodi 

tudi za naslov 
družinskega 

prvaka
Strelsko društvo Gornji Grad je minuli vikend 

v Zagradišču, na strelišču Lovske družine Gor-
nji Grad, organiziralo tekmo z malokalibrsko pu-
ško leže brez naslona. V soboto je bil trening, v 
nedeljo pa prva tekma od štirih, ki štejejo za na-
slov družinskega prvaka v letu 2014. 

Prvi je bil Peter Bezovšek (75 krogov), drugi 
Ivko Poličnik (69) in tretji Peter Krajnc (68). Za 
družinskega prvaka so vsi udeleženci prejeli toli-
ko točk, kolikor so dosegli krogov. V trenutni raz-
vrstitvi za družinskega prvaka 2014 je prvi Peter 
Bezovšek (256 točk), drugi Ivko Poličnik (232) 
in tretji Boris Purnat (230).

PB

KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Goran Tribuson: 
Zgodovina 

pornografije
Roman znanega hrvaškega pisatelja je na Hr-

vaškem prvič izšel že leta 1988 in velja za njego-
vo najboljšo knjigo. Napol avtobiografska pro-
za, v kateri se lahko prepozna veliko bralcev, je v 
svojem bistvu anatomija generacije iz šestdese-
tih let prejšnjega stoletja. 

Avtor v njem sočno in zelo duhovito popisuje 
preobrazbo cele generacije in civilizacijsko spre-
membo, ki se je zgodila v tistem obdobju. Prvo-
osebno pripovedovana zgodba pripoveduje o 
odraščanju skupine prijateljev v manjšem hrva-
škem mestu, ki se 
po maturi razidejo 
vsak na svojo stran. 
Po dolgem času se 
prijatelji srečajo v 
domačem kraju na 
pogrebu Delona, 
gimnazijskega so-
šolca s skrivnostno 
preteklostjo ...

Naslov romana 
svoj izvor nosi po 
fiktivni enciklopediji, ki jo je napisal avtorjev pri-
jatelj in jo pisatelj spretno vriva med svoje bese-
dilo, s čimer bralca mimogrede izobrazi o mno-
gih vidikih spolnosti in erotike v času socializma.
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TRADICIONALNO PLEZANJE NA MLAJ

Trogar ostaja nepremagan

Zmagovalec, ki nima poštene konkurence. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Peter Trogar je tudi letos potrdil nepremagljivost 
v plezanju na mlaj. (Foto: Benjamin Kanjir)

Mozirski mlajevci so na sejmišču v okviru 
prireditev za letošnji mozirski občinski praznik 
26. aprila organizirali tradicionalno plezanje 
na mlaj. Udeležilo se ga je sedem tekmovalcev, 
zmago pa je zopet odnesel Peter Trogar.

Plezanje na mlaj zahteva odlično fizično in 
psihično pripravljenost. Ob tem tudi dobršno 
mero poguma, saj plezanje v višave ni mačji 
kašelj. Na tekmovanje se zato vsako leto ne pri-
javi ravno veliko tekmovalcev, redki so tudi tisti, 
ki se v tekmo podajo večkrat zapored. Eden iz-
med njih pa je iz drugačnega testa. Peter Tro-
gar se je tekmovanja udeležil že večkrat zapo-
red. Enako kot niza udeležbe, niza tudi zmage. 
Pokazalo se je namreč, da mu zaenkrat nihče 
ni kos niti na daleč, kaj šele, da bi imel pošte-
no konkurenco. 

Prvi je tekmoval Tine Jakopin, ki se je povzpel 
do petih metrov. Za njim je plezal Nejc Goličnik, 
ki je prilezel kar do dvanajstih metrov. Mladi Mi-
ha Bizjak je v svojem prvem poskusu priplezal 
do črte na desetih metrih, enako tudi tekmova-
lec za njim Franci Medved. Andrej Grlica je svoj 
lanski rezultat izboljšal in zmogel preplezati se-
dem metrov, za njim pa še Urban Bastl štiri. 

Kot zadnji se je proti vrhu 18 metrov visoke-
ga mlaja, ki ga je tudi letos podaril Jože Marolt, 
podal Trogar. Prve metre je preplezal s tempom, 
kot da bi hodil po trdnih tleh, nato pa parkrat za-
jel sapo in nadaljeval suvereno proti vrhu in novi 
zmagi ter potrditvi nepremagljivosti v tej izredno 
moški športni disciplini.

Benjamin Kanjir

4. HITROSTNI VZPON NA FARBANCO

Letos so se tekačem pridružili kolesarji

Med kolesarji je prvi prispel na cilj Tomaž 
Rozoničnik. (Foto: Tatiana Golob)

Milan Vivod je bil letošnji absolutni zmagovalec 
med tekači. (Foto: Tatiana Golob)

V soboto je Planinsko društvo Nazarje pripra-
vilo četrti hitrostni vzpon na društveno planin-
sko postojanko Farbanco, ki se nahaja na poti 
na Čreto. Tudi letos so se zanimivega športne-

ga dogodka udeležile vse generacije. Tokrat so 
organizatorji pripravili novost, in sicer so k vzpo-
nu povabili tudi kolesarje, ki so tekmovali loče-
no od tekačev.

Vzpon na Farbanco je zaradi posledic žledo-

loma na planinski poti potekal po gozdni cesti. 
Tako je bila trasa nekoliko daljša, vendar to špor-
tnikov ni zadržalo stran od naporne preizkušnje. 
Na štartni ravnini v vasi Potok se je zbralo oko-
li 30 tekmovalcev. Tekmovali so v šestih staro-
stnih kategorijah, ženske in moški ločeno. 

Najprej pa so se v enotni kategoriji pomeri-
li kolesarji, katerih je bilo le za vzorec. Organi-
zatorji so prepričani, da bo njihov uspeh nasle-
dnje leto privabil še več kolesarskih navdušen-
cev. Pol ure za njimi so se na vzpon podali teka-
či, tako med prvimi kot drugimi noben tekmova-
lec ni odstopil.

Letošnji absolutni zmagovalec med tekači je 
Milan Vivod, ki je ponovil svoj lanski uspeh in tu-
di po daljši trasi dosegel najboljši čas. V cilj je 
prispel v času 20:56. Drugi najhitrejši tekač je bil 
Matej Špeh (21:08), na tretje mesto pa se je uvr-
stil Marko Gostečnik (21:56). Med ženskami je 
najhitrejši čas (40:37:06) dosegla Neja Napo-
tnik. Med kolesarji je prvi prispel na cilj Tomaž 
Rozoničnik (22:09), za njim je Farbanco dose-
gel Toni Planovšek (22:17), kot tretji si je aplavz 
prislužil Tim Filčič (26:31).

Tatiana Golob
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

• VLOMILEC V CERKVI UKRADEL BAKER
Šmartno ob Dreti: V noči na 29. april je neznani storilec vlomil v 

cerkev v Šmartnem ob Dreti. V objekt je vlomil skozi vrata, iz notra-
njosti pa ukradel bakreno kritino v vrednosti okoli 500 evrov.

• KOZAREC RAZBIL NEHOTE
Ljubno ob Savinji: 1. maja je občan obvestil dežurnega policista, 

da domačin na terasi Planinke na Ljubnem ob Savinji razbija inven-
tar, s tem pa krši javni red in mir. Policisti so na kraju ugotovili, da je 
domačin kozarec razbil nehote, s tem pa je vseeno razjezil prijavite-
lja. Kršitelju je bilo izrečeno ustno opozorilo.

• VLOMILEC ODNESEL ŽAGI
Mozirje: 2. maja je na policijsko postajo poklical občan in pove-

dal, da je neznani storilec vlomil v delavnico njegovega strica, ki je 
trenutno v domu ostarelih. Policisti so odšli na kraj in ugotovili, da je 
bilo vlomljeno v zaklenjen pomožni objekt pri hiši oškodovanca. Iz 
notranjosti je storilec odnesel dve motorni žagi. 

• OBSEŽEN POŽAR V KROPI
Kropa: 3. maja zvečer je v Kropi zagorela stanovanjska hiša. Na 

kraj so odšli gasilci in policija. Iz hiše so bili vsi rešeni, poškodovanih 
ni bilo. Policisti so poročali, da je zagorelo v bivšem gospodarskem 
poslopju, ki so ga stanovalci uporabljali kot garažo in se drži hiše. 
Požar se je od tam razširil na ostrešje hiše. 

Gasilci PGD Gornji Grad, Bočna, Nova Štifta, Ljubno, Okonina, 
Radmirje, Nazarje, Gorica ob Dreti, Šmartno ob Dreti in Grušovje so 
požar pogasili. Ogenj je uničil pomožni objekt v izmeri 10 x 6 me-
trov, ostrešje in mansardno stanovanje hiše. Policisti so nadaljevali 
z ogledom naslednji dan in ugotovili, da je vzrok požara napaka na 
električni napeljavi na starem objektu ob stanovanjski hiši. 

• VLOMIL V BRUNARICO GASILCEV
Laze: 3. maja je dežurnega policista poklical občan in povedal, 

da je neznanec poškodoval nadstrešek brunarice na Lazah, last 
PGD Gorica ob Dreti. Neznanec je v nočnem času z vozilom trčil v 
steber nadstreška brunarice. Zatem je skozi vhodna vrata vlomil v 
brunarico. Iz notranjosti je odnesel nekaj gotovine. V zvezi prome-
tne nesreče bodo policisti zbrali obvestila in ob izsleditvi povzroči-
telja zoper njega ustrezno ukrepali. Zaradi vloma pa bodo zoper 
njega napisali kazensko ovadbo.

• KRADLJIVCI NAFTE NA DELU
Spodnja Rečica: 4. maja je občan ugotovil, da so mu neznani sto-

rilci na parkirišču v Spodnji Rečici iz tovornega vozila ukradli oko-
li 400 litrov nafte. 

(Fotodokumentacija: PGD Bočna)

• GASILCI IN REŠEVALCI POMAGALI ONEMOGLI OSEBI
Mozirje: 4. maja ob 12.41 uri so na Praprotnikovi ulici v Mozirju ga-

silci PGD Mozirje s tehničnim posegom odprli vrata stanovanja, v ka-
terem se je nahajala onemogla oseba. Gasilci so pomagali reševal-
cem NMP Mozirje pri prenosu onemogle osebe do reševalnega vozila.

• DIMNIŠKI POŽAR
Nizka: 5. maja ob 4. uri zjutrja so v Nizki zagorele saje v dimniku sta-

novanjske hiše. Posredovali so gasilci PGD Rečica ob Savinji, Grušovlje 
in Pobrežje ob Savinji, ki so zavarovali kraj dogodka, z ročnimi gasilniki 
pogasili goreče saje ter dimnik pregledali s termo kamero.



Savinjske novice št. 19, 9. maj 201424

Za razvedrilo

KAJ PA NATALITETA?
Če ena lastovka še ne prinese pomladi, jo dve štorklji zagotovo. 

Če pa se ob njunem prihodu v Mozirje iz dimnika kadi, to še ne po-
meni, da pomladi ni. Prej bo za pospešeno kurjenje krivo to, da je 
njuna izbira lokacije WC-ja na strehi nezaželena. Kam sta odfrčali, 
ne vemo. Gojimo upanje, da ne daleč, da ne bi rodnost v Zgornji Sa-
vinjski dolini preveč upadla.

DVEMA HKRATI SE JE TEŽKO UPRETI
Na dobrodelnem koncertu Ljudskih pevk Pušeljc na Ljubnem ob 

Savinji je nazarska županja Majda Podkrižnik povabila na ples lju-
benskega župana Franja Naraločnika. Ta se je s soplesalko galan-
tno zavrtel ob poskočnih zvokih Golice. Glasbeniku po duši se dve-
ma takšnima damama, kot sta Majda in Golica pač ni mogoče upi-
rati. Ali je to primer bodočega združevanja občin, pa nam ni uspe-
lo zvedeti.

PREVIDNO TUDI S PREVENTIVO
Poznamo gasilne aparate na prah, na CO2, na peno, na vodo, 

predvsem pa gasilce na prostovoljni bazi. Vse to je bilo predstavlje-
no na dnevu zaščite pred naravnimi nesrečami v Mozirju. Edo Golob 
(PGD Nazarje, desno) je na ogled razpostavil aparate, ki jih tudi ser-
visira. Opazoval je sotrudnika, ko je hitel z razlagami, še bolj pa s kri-
ljenjem z rokami. »Pa ravno danes mi bo sprožil kak aparat, ko imam 
oprano obleko,« si je najbrž mislil. »Vsega pa res ni treba prikazati.«

(Foto: CMS)

(Foto: ML)

(Foto: JM)
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Križanka, Informacije

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 20. številki SN

2014

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

OBVESTILO OGLAŠEVALCEM
Male oglase za objavo v tekoči številki sprejemamo do vključno tor-

ka. Objavljamo male oglase, napisane na kuponih z oznako za teko-
čo številko Savinjskih novic, ki jih najdete pod križanko in jih lahko po-
šljete po pošti ali prinesete osebno. Objavljamo tudi male oglase na-
ročnikov Savinjskih novic, ki jih pošljejo po elektronski pošti s podat-
ki naročnika. 

Male oglase lahko oddate osebno na uredništvu v našem delovnem 
času in v naša poštna nabiralnika (pri vhodu v grad Vrbovec in pri vho-
du v uredništvo). Mali oglas lahko vsebuje brezplačnih deset besed, 
vsaka nadaljnja beseda stane 1,15 evra (DDV vključen). Naročniki Sa-
vinjskih novic imajo 15-odstotni popust. Za vsebino nečitljivo napisa-
nih malih oglasov ne odgovarjamo, besedil ne lektoriramo. Po telefo-
nu malih oglasov ne sprejemamo. 

Uredništvo
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 Petek,
9. maj

ob 8.00. Spodnja postaja nihalke Žekovec
Usposabljanje Heavy Rescue Slovenia 5
ob 17.00. Kulturni dom Mozirje
Odpleši svoje sanje 3

Sobota,
10. maj

ob 8.00. Spodnja postaja nihalke Žekovec
Usposabljanje Heavy Rescue Slovenia 5
ob 13.00. Športni park Mozirje
Nogometna tekma MKL Mozirje : Kovinar
ob 17.30. Športni park Mozirje
Nogometna tekma MČL Mozirje : Odred Kozje
ob 19.00. Spodnja postaja nihalke Žekovec
Nočna HRS dirka (gasilske dvojice)
ob 19.00. Kulturni dom Bočna
Pesem pomladi

Ponedeljek, 
12. maj

ob 17.00. CSU Nazarje
Delavnica Naredimo svojo ogrlico s servietno tehniko

Sreda,
14. maj

ob 17.00. CSU Nazarje
Delavnica Napišimo skupaj vabilo
ob 19.00. Trg osamosvojitve v Mozirju
Srečanje občanov z nosilcem skupne liste NSi in SLS, 
Lojzetom Peterletom, ter kandidatkami in kandidati za 
volitve v Evropski parlament

Napovednik, Mali oglasi, Informacije, Oglasi

MORDA STE ISKALI PRAV TONapovednik dogodkov

◊	OGREVANJE	in	VODOVOD
Kotli na biomaso, toplotne črpalke, solarni sistemi, adaptacije 
kopalnic. Gsm 040/750-552.

Robert Bevc s.p., Rore 5, 3342 Gornji Grad.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa 
ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno 
in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Pirc d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	MONTAŽA	SATELITSKIH	SISTEMOV	–	POP	
TV	IN	A	KANAL
Nudimo vam montaže satelitskih sistemov za sprejem POP TV 
in KANAL A – pooblaščeni monter za TOTAL TV in servis vseh 
satelitskih sistemov. Prašnikar s.p., tel. 03/584-51-94, gsm 
041/688-094.

Prašnikar Miro s.p., Elektro-instalacije in vzdrževanje elektro aparatov in 
naprav na terenu, Spodnje Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

◊	UREJANJE	IN	IZGRADNJA	OKOLICE
Gradnja gozdnih vlak ali cest, planiranje travnikov, izdelava 
dvorišč, meteorna ali fekalna kanalizacija, vgradnja čistilnih na-
prav, izkopi za ceste, novogradnje, vodovode, izdelava kamni-
tih škarp, mletje ruševin ali kamenja v nasipni material. Gsm 
041/631-395.

TGM Janžovnik Aleš s.p., Zavodice 1, 3331 Nazarje.

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravila (me-
njava zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p. Ljubija 88, 3330 Mozirje.

◊	ZLATARSTVO	ROŽIČ
Velika izbira zlatega in srebrnega nakita za birme, obhajila ter 
ostale posebne priložnosti. Izdelava poročnih prstanov po vaši 
želji. Tel. št. 03/58-32-200. Delovni čas: od 9. do 12. in od 13. 
do 18. ure, sobota od 8. do 12. ure.

Rožič Darja s.p., Na trgu 22, 3330 Mozirje.

Matična kronika za mesec 
april 2014

POROKE:
Blaž Kučuk iz Veržeja in Mojca Stritar iz Vrhnike

SMRTI:
Pavla Bezovšek iz Gornjega Grada
Hedvika Fuchs iz Ljubljane
Božidar Fužir iz Meliš
Konrad Zadravec iz Šmartnega pri Litiji
Jožef Pahovnik iz Gornjega Grada
Marija Krajnc iz Nazarij
Bernarda Zagožen iz Dola

ŽIVALI – PRODAM 
Prodam prašiče lastne reje, 100-130- 
kg, za zakol ali nadaljnjo rejo, mo-
žna  dostava; gsm 041/561-893.
Prodam teličko čb, težko 200 kg; gsm 
031/759-873.
Prodam telico limuzin, staro 108 dni; 
gsm 031/690-618.
Prodam teličko simentalko, staro en te-
den; gsm 041/324-438
Prodam 2 bikca, stara en teden; gsm 
041/783-572.
Prodam bikca LS+CB, star 10 dni; tel. št. 
58-35-239.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim telice in krave za zakol, plačilo ta-
koj; gsm 041/269-989.
Kupim kravo, telico za zakol in bik-
ce, teličke nad 100 kg, mesni tip; gsm 
031/533-745.
Telico, staro do 14 dni, kupim; gsm 
041/239-017.

DRUGO – PRODAM
Prodam bukova drva, klaftre ali goli; 
gsm 051/88-35-33.
Prodam bukova drva (klaftrska), mo-
žen razrez na kratko in dostava na dom; 
gsm 041/354-573.
Prodam dobro ohranjen obračalnik se-
na muta, ugodno; tel. št. 58-33-067.
Prodam 2.000 litrov kurilnega olja, 20 % 
ceneje; gsm 041/797-235.
Prodam fižolove prekle in suha brezova 
drva za kamin; tel. št. 58-32-460.
Prodam puhalnik za seno tajfun; gsm 
041/486-271.
Naravno pridelano domače bučno olje, 
cena za liter 12 EUR; gsm 051/366-
133.
Ugodno prodam rabljeno motoristično 
čelado, vel. L; gsm 041/806-001.

Zelo ugodno prodam otroško sobo biba 
glin, vključno s posteljo, pis. mizo; gsm 
041/868-553.
Prodam rabljene letne gume na plati-
ščih 205/55 R16, golf; gsm 041/809-
041.
Pajek kuhn, 4,2 m delovne širine, z vso 
možno opremo, prodam za 1.900 EUR; 
gsm 051/626-627.
Prodam motorno škropilnico panoni-
ja, potrebno manjšega popravila, za 50 
EUR; gsm 041/754-808.
Prodam 8 mesecev stare pograde, ugo-
dno; gsm 068/126-405.
Prodam par m3 suhih macesnovih 
desk, debeline 5 cm; tel. št. 58-44-
108.
Po simbolični ceni oddam komplet po-
steljo, trosed raztegljiv in barvni TV; gsm 
070/512-867.
Prodam seno v okroglih balah, ugodno, 
možna dostava; gsm 031/821-129.
Prodam bukova drva (klaftra), možen 
razrez na kratko; gsm 041/354-573.
Ugodno prodam usnjeno sedežno 
garnituro in televizor LDC sharp; gsm 
051/832-690. 

DRUGO – KUPIM
Tračno žago za razrez hlodovine kupim; 
gsm 051/371-690.

VOZILA – PRODAM
Traktor fiat agri 70-56DT, letnik 1994, 
4091 delovnih ur, dobro ohranjen, pro-
dam; gsm 031/314-775.
Prodam renault 19, regist. do avgusta 
2014, EU priklop; gsm 070/235-316.

OSEBNI STIKI
Rad bi ljubil, bil ljubljen od zveste, sam-
ske ženske. Odpiši, v dvoje bo lepše; 
gsm 041/959-192.

DRUGO
Ste dnevno na poti na relaciji Mozirje – 
Ljubljana?; gsm 051/625-441.

NEPREMIČNINE
V Mozirju ugodno prodam lepo, 87 m2 
veliko stanovanje; gsm 030/284-699.
V najem oddam 2-sobno stanovanje; 
gsm 068/126-405.

V okolici Nazarij oddam v najem gar-
sonjero in dvosobno stanovanje; gsm 
041/423-152.
Kupim, Zgornja Savinjska, staro ma-
lo hiško, vikend, šupo, zemljišče; gsm 
041/620-451.
Prostor za lokal v centru Mozirja oddam; 
gsm 041/650-151.
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Kašče so bile v prvi vrsti shrambe za žita. Po-
znali so jih že najmanj stari Egipčani. Na sloven-
skem ozemlju so znane srednjeveške grajske 
kašče, v Brežicah na primer iz leta 1491 in v Ško-
fji Loki iz leta 1511. Najstarejše ohranjene kmeč-
ke kašče izvirajo iz 17. stoletja, veliko jih je na Ko-
roškem. V naši dolini imamo najmanj dve iz te-
ga obdobja, Tominškovo in Podmeninškovo. Ve-
čina pa jih je iz druge polovice 18. stoletja, torej 
po zemljiški odvezi. Te so znatno večje od sta-
rejših, kar je po svoje razumljivo. Kmet je postal 
sam svoj gospodar, izboljšale so se prideloval-
ne tehnike in temu primerno je pridelal več pri-
delka, ki ga je bilo treba shraniti za hude čase. 

Ker je bila kašča kmetova zakladnica, v njej 
so hranili najdragocenejše pri hiši: hrano, oble-

ke, denar in dokumente. Zato je morala biti tr-
dna in varna, pa tudi lepa. Najprej so poskrbeli 
za varnost. Kašče so bile vedno postavljene na 
privetrni strani hiše. V preteklosti so bile kmečke 
hiše v velikem delu lesene, kasneje zidane, a še 
vedno s črno kuhinjo, torej brez dimnika, strehe 
pa so bile slamnate ali lesene. 

Tako je velikokrat je prišlo do požarov. Da bi 
ohranili kaščo in zlasti njeno vsebino, so jo po-

stavili dovolj stran od hiše, da je ogenj ni zajel in 
v smeri vetra. Veter je kaščo tudi hladil in sušil, 
tako zgradbo kot vsebino, saj je imela kašča po-
sebne vetrne line, s katerimi so uravnavali notra-
njo klimo. Kasneje so pri marsikateri kmetiji za-
radi mehanizacije ali drugih vzrokov kaščo pre-
stavili. 

Kašča je morala biti tudi trdna. V alpskem 

prostoru, torej tudi pri nas, je kletni del zidan iz 
kamna, zgornji del pa lesen. Izbirali so kvalite-
ten, počasi rastoč les smreke, macesna ali bo-
ra. Drevje so posekali pozimi, ob padajoči luni. 
Tak les se ni vnel. Uporabljali so cela bruna, ki so 
jih tesali in povezali v kladno konstrukcijo s po-
sebnim spojem trapezaste oblike, imenovanim 
lastovičji rep. Ta je že sam po sebi lep, zlasti, če 
je utorov več po vrsti. 

Kaščo so krasili številni okrasni elementi. Le-
po izdelana in poslikana so bila vrata v pritlič-
nem delu kašče, izrezljana je bila ograja na gan-
ku, lesenem pokritem hodniku v zgornji etaži. V 
poletnem času pa je gospodinja tja postavila 
posode z rožami.

Tekst in foto: Marijan Denša
Lastovičji rep je trden in lep spoj, ki »diha« z 

ostalim lesom.

Zapah (na rigelj) je skrbel za varnost.

Umetelno izdelan spoj lastovičji rep

KAŠČE VČERAJ, DANES, JUTRI

Kako so gradili kmečke kašče




